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موضوع قیمت گذاری هنوز هم یکی از چالش های بخش 
تولید به شمار می رود.

تقریبا همه تولیدکنندگان به سیاست تعیین دستوری 
قیمت ها معترض هستند و براین باور هستند که این سیاست 
نه تنها مشکل گشا نیست، بلکه زیان اصلی را متوجه مصرف 
کننده می کند. چراکه با اجرای این سیاست روند تولید دچار 
بحران های جدی می شود که در نهایت مصرف کننده نهایی 
است که باید تاوان این سیاست اشتباه را بدهد. این درحالی 
است که هدف سیاستگذار از تعیین دستوری قیمت، کنترل 

تورم و در نهایت کمک به قشر فقیر جامعه است.
واقعیت این است که هم در آزادترین اقتصادها و هم در 
کنترل شده ترین اقتصادها قیمت گذاری دستوری وجود دارد 
و در بخش هایی از این دو اقتصاد مکانیزم بازار فعال است. این 
طور نیست که در اقتصادهای آزاد به صورت صد درصد دولت 
و نهادهای رگلاتوری دخالتی در بازار نداشته باشند و یا در 
اقتصادهای کنترل شده قیمت ها در همه بخش ها دستوری 
تعیین شوند؛ بنابراین در نظام های اقتصادی دنیا ترکیبی از 
این دو سیاســت وجود دارد. اینکه با ادبیات نگاری، نظریه 
پردازی و کار رسانه ای یکی از دو طرف را کاملا ضد ملی و 

ضد بشری و غیرعقلانی نشان دهیم روش درستی نیست.
به اینکه متناسب با شرایط اقتصادی کشورها و وضعیت 
صنعت که در چه مرحله ای از رشــد قرار دارد و همچنین 
متناسب با سهم کالا در سبد خانوار، موقعیت کالا و یا خدمت 
در زنجیره و عوامل بسیار دیگر، ممکن است سیاست گذاری 
به سمت قیمت گذاری دستوری و یا به سمت بهره مندی از 

مکانیزم بازار پیش رود.
در برخی از کالاها می توان نسخه قیمت گذاری را تجویز 
کرد. وقتی دایره قیمت گذاری دستوری خیلی وسیع می شود، 
حتی برای برخی از کالاها که ارزش اســتراتژیک و یا تاثیر 
زیادی بر ســبد خانوار ندارند و با توجه به اینکه تورم بالایی 
هم در کشور وجود دارد فشار دائمی را به بنگاه اقتصادی وارد 
می شود و تصمیم گیری های سرمایه گذاری را دچار اختلال 
می کند و در نهایت منجر به کاهش تولید، کیفیت، عرضه شود. 
به طور مثال، می توان از قیمت گذاری بر روی نان حمایت 
کرد چراکه در ســبد خانوار نقش مهمی دارد، ولی در مورد 

بلیت هواپیما نمی توان از آن حمایت کرد.
اما آیا تعیین دستوری قیمت ها در شرایط فعلی اثرگذار 
خواهد بود یا خیر؟ باید گفت در شرایط فعلی قطعا سیاست 
قیمت گذاری آن طور که مدنظر سیاســتگذار است محق 
نمی شود. به نظر می رسد باید یک طبقه بندی برای کالاها 
صورت گیرد. اعمال این سیاست بر برخی از کالاها می تواند 
بازار را مختل کند، ولی در برخی از کالا می تواند اثرگذار باشد 
که می توان به برخی از داروها و یا لوازم پزشکی اشاره کرد.

برخی مواقع وجود دارد که ســمت مصرف کننده دیده 
می شود و در برخی مواقع نیز بخش تولید مورد توجه است؛ 
گاهی اوقات ممکن اســت نهاده ای مورد قیمت گذاری قرار 
گیرد که ضروری است و در بخش تولید مورد استفاده قرار 
می گیرد. گاهی اوقات سیاســتگذار به دنبال حمایت از یک 
صنعت ویژه است و به مدت چندسال اقدام به قیمت گذاری 
برای نهاده کلیدی می کند که آن بخش از صنعت بتواند رشد 
پیدا کند؛ بنابراین می توان در بخش هایی از تولید با اعمال این 
سیاست موافقت کرد. ولی در خارج از این فضا، باید اجازه داد 
قیمت در بازار تعیین شود که البته این یک زمینه و یا یک 
پیش فرض می خواهد و آن این است که بازار شرایط رقابت 
را داشته باشد، به این معنی که تعداد زیادی تولیدکننده و 
مصرف کننده وجود داشته باشد و یا اینکه شفافیت و گردش 
مالی بالایی صورت بگیرد و مقدمات فراهم باشــد که بتوان 
به مکانیزم بازار اعتماد کرد. چراکه نمی توان همیشه و همه 
جا به قیمت بازار اعتماد کرد.باید به تولیدکنندگان حق داد. 
شاید بتوان روش قیمت گذاری کاست پلاس را پیشنهاد داد 
که بتوان یک برآوردی از قیمت تمام شده کالاها و خدمات 
به همراه درصد سود مشخصی برای تولیدکنندگان درنظر 
گرفت به دست آورد. ولی اصل ماجرا آن جاست که دولت ها 
زمانی وارد سیاست قیمت گذاری دستوری می شوند که تورم 
به دلایل مختلف صعودی و ماندگار باشــد. بهترین کار این 
است که دولت بر روی کنترل تورم متمرکز شود که مجبور به 
قیمت گذاری دستوری نباشد. ولی اگر فرض را بر این بگذاریم 
که راهی غیر از کنترل تورم طی شود، روش قیمت گذاری 
کاست پلاس و یا بهره مندی از نهادی خصوصی، مجامع و 
انجمن ها باشد که بتوانند از تصمیمات خلق الساعه در روند 

تولید و عرضه جلوگیری کنند.
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افزایش ۹۲ درصدی مالیات ستانی از مشاغل

افزایش ۹۲ درصدی مالیات ستانی از مشاغل
مرتضی قدیمی  - رئیس سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه در 7 ماهه امسال، مالیات ستانی از مشاغل رشد بیش از ۹2 درصدی یافت، از کمک 25 همتی سازمان مالیاتی برای پرداخت مطالبات گندم کاران

 و کلزاکاران خبر داد.

 با راه اندازی سامانه 
مودیان و پایانه های 

فروشگاهی برای 
اولین بار شاهد لحاظ 
شدن اطلاعات کارت 

به کارت در اخذ 
مالیات بودیم. از طرف 

دیگر با راه اندازی 
سامانه سوت زنی نیز 
در 6 ماهه سال 1402 
تعداد 16 هزار و 251 

گزارش مردمی در 
سامانه مربوطه ثبت 

شده است.

ریال( نیاز به ارائه گواهی مالیاتی به بانک نخواهد داشت.وی حذف شرط داشتن پرونده 
مالیاتی برای صدور مجوز، تشــکیل میز واکنش سریع برای تولیدکنندگان و فعالان 
بزرگ اقتصادی و اعمال نرخ صفر مالیاتی برای مؤسسات خیریه، احزاب، انجمن ها و 
تشکل های غیردولتی و کمک به توسعه همگانی در کشور را از دیگر اقدامات سازمان 
امور مالیاتی در تکریم مودیان مالیاتی دانســت.این مقام مسئول در بخش دیگری از 
ســخنان خود در خصوص اقدامات ذیل تسهیل تکالیف مودیان مالیاتی نیز از اتصال 
نظام مالیاتی به نظام اعتبارسنجی خبر داد و گفت: در سال جاری اختیار بخشودگی 
۱۰۰ درصدی جرایم قابل بخشش و تقسیط بلندمدت )2۴ ماهه( بدهی مودیان کوچک 
را به مدیران کل امور مالیاتی سراسر کشور تفویض شد.سبحانیان با اشاره به پیگیری 
تصویب لایحه تســهیل تکالیف مودیان گفت: تأخیر در اجرای قانون سامانه مودیان 
مالیاتی و پایانه های فروشگاهی، جرایمی را متوجه مودیان می کرد که دولت برای رفع 
این مشکل در لایحه تسهیل تکالیف مودیان، درخواست اصلاح مواعید را به مجلس 
ارائه کرد.وی افزود: مواعید در مجلس اصلاح و به شورای نگهبان ارسال شد، ایرادات 
و ابهامات شــورای نگهبان در خصوص لایحه تســهیل تکالیف مؤدیان به کمیسیون 
اقتصادی مجلس رسید؛ اصلاح و مصوب شد و به زودی در صحن مجلس رأی گیری 
و پس از تصویب، ابلاغ می شود.رئیس سازمان امور مالیاتی تسهیل در پرداخت مالیات 
علی الحساب صادرکنندگان، استثنا شدن شمش طلا از مالیات علی الحساب واردات، 
پذیرش چک علاوه بر ضمانت نامه بانکی برای واردات ماشین آلات، عدم جریمه تسلیم 

اظهارنامه برای مشمولین تبصره ماده ۱۰۰ را از دیگر اقدامات این سازمان برشمرد.

  صفر شدن مالیات 50 درصد اصناف
ســبحانیان همچنین در خصوص صفر شدن مالیات ۵۰ درصد اصناف گفت: رشد 
درآمدهای مالیاتی در ســال های اخیر بدون وارد آمدن فشار به بخش مشاغل صورت 
گرفته است به طوری که در سال جاری بیش از ۵۰ درصد )حدود ۴ میلیون( از مشاغل، 
مالیات صفر و حدود ۴۰ درصد نیز مالیات زیر بیست میلیون تومان پرداخت کرده اند. 
همچنین طی دو سال گذشته از بار مالیاتی بخش تولید نیز به میزان ۷ درصد کاسته 
شــده است.وی توسعه شهرها و روستاها و بهبود سلامت مردم با تخصیص مالیات بر 
ارزش افزوده، کاهش نرخ ارزش افزوده از کالاهای اساسی، معافیت و تخفیف مالیاتی 
فرزند سوم و بخشودگی جرایم مالیاتی فعالان مناطق آزاد تجاری - صنعتی را از دیگر 

اقدامات ذیل تسهیل تکالیف مودیان مالیاتی دانست.

 ســید محمدهادی سبحانیان، رئیس سازمان امور مالیاتی کشور 
در تشریح افزایش درآمدهای پایدار و تحقق بودجه بدون نفت گفت: 
سهم اصناف و مشاغل از تولید ناخالص داخلی حدود 3۰ درصد است 
ولی سهم آنان از مالیات کل کشور کمتر از ۵ درصد است. بر همین 
مبنا میانگین مالیات پرداختی اصناف برای عملکرد سال ۱۴۰۱ پنج 
میلیون تومان بوده است با این حال در ۷ ماهه نخست سال جاری، 

مالیات ستانی از مشاغل رشد بیش از ۹2 درصدی داشته است.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به اینکه تعداد خانه های 
لوکس معرفی شده به سازمان امور مالیاتی در سال ۱۴۰۱ برای کل 
کشور برابر با ۴۰ هزار و ۴۹۷ واحد بود، گفت: سازمان امور مالیاتی با 
استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان فقط در شهر تهران بیش 

از ۱۱۰ هزار واحد خانه لوکس شناسایی کرده است.
وی افزود: در شش ماه اول سال جاری درآمدهای مالیاتی به بیش 
از دو برابر درآمدهای نفتی رســیده است. این دستاورد بزرگ دولت 
سیزدهم در راستای کاهش وابستگی به نفت و تأمین مالی پایدار و 
غیر تورمی با تمرکز بر مالیات ستانی از دانه درشت ها و مبارزه جدی 

با فراریان مالیاتی رقم خورده است.

  کمک 25 همتی سازمان مالیاتی برای پرداخت مطالبات 
گندم کاران و کلزاکاران

رئیس ســازمان امور مالیاتی به مقابله با فــرار مالیاتی و وصول 
مطالبات دولت اشــاره کرد و گفت: با راه اندازی ســامانه مودیان و 
پایانه های فروشگاهی برای اولین بار شاهد لحاظ شدن اطلاعات کارت 
بــه کارت در اخذ مالیات بودیم. از طرف دیگر با راه اندازی ســامانه 
سوت زنی نیز در ۶ ماهه سال ۱۴۰2 تعداد ۱۶ هزار و 2۵۱ گزارش 

مردمی در سامانه مربوطه ثبت شده است.
سبحانیان در ادامه خاطر نشــان کرد: سازمان امور مالیاتی برابر 
قانون بودجه ســال ۱۴۰2 از محل معوقات ابــر بدهکاران مالیاتی 
نســبت به تأمین منابع ســازمان هدفمندســازی از جمله پرداخت 
مطالبات گندم کاران و کلــزاکاران به میزان 2۵ هزار میلیارد تومان 

اقدام کرده است.
این مقام مســئول همچنین از تخصیص ۱۱ هزار میلیارد تومان 

مالیات آلایندگی به استان خوزستان خبر داد.

  شناسایی 2.7 میلیون مودی جدید در 7 ماهه امسال
وی با بیان اینکه مبارزه با فرار مالیاتی اولویت اول ســازمان امور 
مالیاتی است، تاکید کرد: در هفت ماه ابتدای سال با تقاطع گیری از 
داده هــا و پایگاه های اطلاعاتی در اختیار بیش از 2.۷ میلیون مودی 
مالیاتی جدید شناسایی شدند. بعلاوه بالغ بر ۱۸ هزار میلیارد تومان 

فرار مالیاتی کشف و شناسایی شده است.
رئیس ســازمان امور مالیاتی اظهار کــرد: برای اولین بار با تولید 
اظهارنامه برآوردی، یکی از راه های فرار مالیاتی بســته شــد و برای 
نخســتین بار بیش از ۶۰۰ هزار اظهارنامــه برآوردی برای صاحبان 
مشاغل و اشخاص حقوقی فاقد اظهارنامه و فراری مالیاتی، به صورت 
سیســتمی صادر می شود.وی به در تشریح تکریم مودیان مالیاتی و 
خدمت به مردم نیز از افزایش ۵۰۸ درصدی میزهای خدمت در بازار 
و میادین اصلی شهر به منظور حل و فصل مشکلات و مسائل مالیاتی 

مودیان و ارتقای مرکز پاسخگویی ۱۵2۶ خبر داد.
سبحانیان با اشاره به افزایش سقف تسهیلات بانکی بدون مفاصا 
حســاب ماده ۱۸۶ گفت: به پیشنهاد سازمان امور مالیاتی کشور به 
بانک مرکزی برای اصلاح ضوابط اجرایی تبصره یک ماده ۱۸۶ قانون 
مالیات های مستقیم، از این پس امکان افزایش خودکار سقف اعطای 
تسهیلات خرد بدون دریافت گواهی مالیاتی به صورت سالانه و بدون 

طی تشریفات و ابلاغ بخشنامه جدید فراهم خواهد شد.
رئیس سازمان امور مالیاتی افزود: به موجب این پیشنهاد، اعطای 
تســهیلات ارزی یا ریالی توســط بانک ها به کلیه اشخاص حقوقی 
و حقیقی )صاحبان مشــاغل( طی یک سال شمسی برای اشخاص 
حقوقی تا ۶۵ درصد نصاب معاملات متوســط )برای ســال ۱۴۰2 
معادل ۹ میلیارد و ۴2۵ میلیون ریال( و برای اشخاص حقیقی تا 3۵ 
درصد نصاب مذکور )برای سال ۱۴۰2 معادل ۵ میلیارد و ۷۵ میلیون 

 ۹1.7 درصد چک ها در مهر 1402 وصول شد
 بررســی آخرین داده های بانک مرکزی نشان می دهد که از 
هشــت میلیون فقره چک مبادله شده در مهرماه امسال، ۹۱.۷ 

درصد وصول شده است.
بانک مرکزی همچون ماه های گذشته آخرین وضعیت صدور 

چک در مهرماه را منتشر کرد.
 بر اســاس داده هــای بانک مرکــزی در مهرماه هشــت 
میلیون فقره چک به ارزش بیــش از ۵۰۵ هزار میلیارد تومان 
 مبادله شــده اســت. تعداد و ارزش چک های مبادله شــده در 
مهرماه نســبت به ماه قبل از آن به ترتیــب ۷.3 و ۷.۱ درصد 

افزایش یافته است.
در مهرماه امسال ۴۹.3 درصد چک های مبادله ای به ترتیب 
در اســتان های تهران )3۱.۷ درصد(، اصفهان )۱۰.۵ درصد( و 
خراسان رضوی )۷.۱ درصد( بوده است. براساس این گزارش، در 
تهران بیش از 2.۵ میلیون فقره چک به ارزش 2۴۷ هزار میلیارد 

تومان مبادله شد.

رکورد 10 ساله 
ذخیره سازی 
گاز شکسته 

شد

 تعریف بسته های مشارکتی سرمایه گذاری برای تامین سرانه ها در پردیس
مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید پردیس با اعلام اینکه بخشی از پاسخگویی های 
مربوط به واحدهای مسکونی مهر در آن شــهر جدید اینترنتی خواهد شد، از تعریف 
بسته های مشارکتی سرمایه گذاری برای تامین سرانه ها در پردیس خبر داد.به گزارش 
از وزارت راه و شهرسازی، »خلیل محبت خواه« درباره توسعه زیرساخت ها و برنامه های 
آن شرکت در این باره در شهر جدید پردیس، توضیح داد: بر اساس طرح جامع پردیس 
که در حال بازنگری است، همه ســرانه ها از جمله سرانه آموزشی، فرهنگی، مذهبی، 

درمانی، تجاری، فضای سبز و سایر سرانه ها باید تامین و تکمیل شود .

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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خودروهایبرقیآذرماهمیآیند
مریم لطفی      |    وعده ای که به زودی عملیاتی می شود؛ خودروهای برقی آذرماه می آیند.وزیر صنعت، معدن و تجارت، ضمن اشاره به واردات تاکسی های برقی 
و فراهم کردن زیرساخت ها برای رواج این خودروها در کشور، ابراز امیدواری کرد که به زودی ناوگان حمل ونقل عمومی برقی شود و به صراحت اعلام کرد که 

نباید سیاست  ما این باشد که خودروهای بنزینی را حتما داخلی سازی کنیم؛ بالعکس بایستی تمرکز خود را بر خودروهای برقی و هوشمند قرار دهیم.

 وزیر اقتصاد و امور دارایی گفت: منطقه آزاد مازندران به دروازه تجارت و صادرات باهدف رشد اقتصادی و توسعه و آبادانی کشور تبدیل شود.
 احسان خاندوزی در همایش فرصت ها و چالش های منطقه آزاد در دانشگاه مازندران بیان داشت: سرمایه گذاری در مناطق آزاد برای رونق صادرات بوده که این اولویت برای دولت بسیار 

حائز اهمیت است.
وی با بیان این که، مناطق آزاد باید پیوند دهنده اقتصاد منطقه خود در عرصه بین المللی باشد، اضافه کرد: تجارت در این مناطق باید به گونه ای رقم بخورد که بازارهای کشورهای خارجی را 
در تصاحب خود درآورد.خاندوزی اظهار داشت: در منطقه آزاد قرار نیست که یک بخشی از استان را جدا کنیم و یک عده برای به دست آوردن منافع شخصی در این مناطق دفتر تاسیس کنند.

وزیر اقتصاد و دارایی با بیان اینکه جانمایی برای مناطق آزاد بسیار حائز اهمیت است، گفت: در برخی از این مناطق رنگ و بوی زندگی شهری با ساخت و سازهای فراوان، کار را برای 
دولت جهت پیاده سازی برخی مقررات مناطق آزاد سخت کرده است.

منطقه آزاد مازندران به 
دروازه صادرات کشور 

تبدیل شود

     رشد ۲۸.۲ درصدی ترانزیت کشور تا پایان 
آبان

 معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی با اشاره 
به عملکرد هشت ماهه ابتدایی سال جاری ترانزیت 
کشور، از رشد ۲۸.۲ درصدی در این حوزه خبر داد.

به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، »شهریار 
افنــدی زاده« از دســتاوردهای ترویج گفتمان و 
مبانی ابتکار »ایران- راه« در رشد ترانزیت کشور 
در ســال  جاری خبر داد و گفت: براســاس آمار 
موجود در وزارت راه و شهرسازی، در هشت ماهه 
ابتدایی امسال در مجموع ۹ میلیون و ۴۵۸ هزار و 
۸۶۲ تن کالا از کشور ترانزیت شده که این میزان 
نســبت به مدت مشابه ســال قبل، ۲۸.۲ درصد 

افزایش داشته است.
وی بیان داشت: در آبان امسال و با ثبت عملکرد 
یک میلیــون و ۵۴۱ هزار و ۸۴۹ تن، ترانزیت از 
کشور نســبت به آبان سال ۱۴۰۱ افزایش ۶.۸۴ 

درصدی داشته است.
معــاون حمــل و نقل وزیر راه و شهرســازی 
ادامــه داد: در این مــدت، ترانزیت کالای نفتی و 
غیرنفتی به ترتیب با عملکرد ۲ میلیون و ۹۲۳ هزار 
و ۹۳۷ تــن و ۶ میلیون و ۵۳۴ هزار و ۹۲۵ تن، 
افزایش ۴۸.۷ درصدی و ۲۰.۸ درصدی را نسبت 
به هشت ماهه نخست سال ۱۴۰۱ رقم زده است.

دبیر شورای عالی هماهنگی ترابری کشور افزود: 
از مجموع عملکرد فوق، سهم حمل ونقل جاده ای 
برابر با هشــت میلیون و ۵۲۰ هزار و ۸۶۲ تن و 
سهم حمل ونقل ریلی ۹۳۸ هزار تن بوده است که 
در بخش جاده ای با رشد ۳۲.۱ درصدی نسبت به 

مدت مشابه سال قبل روبه رو بوده ایم.
افندی زاده ادامه داد: در آبان امســال، عملکرد 
ترانزیت با ثبت یک میلیون و ۵۴۱ هزار و ۸۴۹ تن، 
رشد نقطه به نقطه ۸۴.۶ درصدی را نسبت به آبان 
سال قبل داشته است. در این ماه، ترانزیت جاده ای 
کالاهای نفتی و غیرنفتی به ترتیب با عملکرد ۵۴۴ 
هزار و ۶۲۳ تن در بخش کالای نفتی و ۸۵۵ هزار 
و ۲۲۶ تن در بخش کالای غیر نفتی ثبت شــده 
اســت و در بخش ترانزیت ریلی مجموع کالاهای 
نفتی و غیرنفتی با عملکرد ۱۴۲ هزار تن، رشــد 

۳۴.۶ درصدی داشته است.
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی تاکید 
کرد: ثبت مســتمر رکوردهــای اخیر ترانزیت از 
کشور و اقبال روزافزون دولت ها، تجار، بازرگانان 
و فعالان حمل ونقلی خارجی اعم از کشــورهای 
همسایه، منطقه و فرامنطقه ای به موقعیت ترانزیتی 
و لجستیکی جمهوری اســامی ایران، حاکی از 
ثمربخش بودن رویکرد تحول آفرین دولت سیزدهم 
به موضوع راهبردی ترانزیت با تأکید بر توســعه 

روابط همه جانبه اقتصادی با همسایگان است.
وی خاطرنشــان کرد: این رویکرد که در کان 
ابتکار ایران- راه متلبور شده و ترویج و پیشبرد آن 
در رویدادها، مذاکرات و توافقات دو و چندجانبه 
ترانزیتی و همچنین در سطح ملی و در ارتباط با 
همه نهادها، بخش ها و دستگاه های ذی ربط، تقویت 
شراکت های ترانزیتی منطقه ای و فرامنطقه ای و نیز 
افزایش هماهنگی داخلی  و حصول رویکرد واحد 
ملی و فرابخشی را به امر لجستیک و ترانزیت به 

دنبال خواهد داشت. 

  واردکنندگان خودرو هر چه سریعتر برای 
الصاق گواهی اسقاط اقدام کنند

رئیس ستاد نوسازی ناوگان گفت: تعداد گواهی 
اسقاط برای شماره گذاری انواع خودروها تا زمان 
اباغ آیین نامه ماده ۱۰ قانون ساماندهی صنعت 
خودرو، بر اســاس مصوبه هیــات قبلی وزیران 
محاسبه می شــود. مهران سالاریه رئیس ستاد 
نوســازی ناوگان و اســقاط خودروهای فرسوده 
اظهار کرد: بر اســاس پالایش انجام شده، تمامی 
گواهی های اســقاط استفاده نشده واردکنندگان 
کشنده های مشــمول بند »ث« ماده ۳۰ قانون 
احکام دائمی از ســامانه RPF به سامانه جدید در 
ستاد نوسازی ناوگان منتقل شده است و این دسته 
از متقاضیان می توانند از گواهی های اسقاط خود 
برای شماره گذاری استفاده کنند.وی تصریح کرد: 
برآوردهای ستاد نوســازی و اسقاط خودروهای 
فرسوده نشــان می دهد هم اکنون گواهی اسقاط 
دیزل به میزان کافی برای شــماره گذاری موجود 
اســت لذا به اســتناد اصاحیه مــاده ۱۰ قانون 
ســاماندهی صنعت خودرو تمامی واردکنندگان 
کشــنده ها مکلف به ارائه گواهی اســقاط برای 
شماره گذاری هستند.رئیس ستاد نوسازی ناوگان 
و اسقاط خودروهای فرســوده تاکید کرد: تعداد 
گواهی اسقاط برای شماره گذاری انواع خودروها تا 
زمان اباغ آئین نامه جدید )آئین نامه ماده ۱۰ قانون 
ساماندهی صنعت خودرو(، بر اساس مصوبه هیأت 
قبلی وزیران و صورتجلسه »تعیین گواهی اسقاط 

مورد نیاز خودروهای وارداتی« محاسبه می شود.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به افزایش تعداد 
گواهی اســقاط مــورد نیاز برای شــماره گذاری 
کشنده های وارداتی در آئین نامه جدید، متقاضیانی 
کــه تا قبل از اباغ ایــن آئین نامه اقدام به الصاق 
گواهی اسقاط در سامانه nnhk.ir کنند ۸ گواهی 
برای شماره گذاری آنها محاسبه می شود.بر اساس 
اعام ســتاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای 
فرسوده، سالاریه تاکید کرد: واردکنندگان این طرح 
هرچه سریع تر نسبت به الصاق گواهی اسقاط برای 
دریافت مجوز شــماره گذاری اقدام کنند چرا که 
پس از اباغ آئین نامه جدید تعداد گواهی اسقاط 

بر مبنای جدول جدید محاسبه خواهد شد. 
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 اواســط مهــر ماه بود کــه معاون صنایــع حمل ونقــل وزارت صنعت، 
معــدن و تجــارت از ورود خودروهــای برقی به صورت ۱۰۰۰ دســتگاهی 
از آبــان مــاه و ادامه روند آن تا پایان ســال، خبــر داد و گفت: با همکاری 
 شــرکت های دانش بنیان، شــرکت های خودروســازی و همکاری مشترک 
مجموعه های بین المللی تا افق ۱۴۰۴، به سمت طراحی و ساخت خودروهای 

بومی خواهیم رفت.

به گفته منوچهر منطقی در جهت فرآهم آوردن زیرساخت ها، تاکنون ۱۵ 
جایگاه تعبیه شــده و ۷۸ شارژر مهیا شده است. همچنین نمونه  خودروهای 
برقی وارد شــده و از آبان ماه به بعد به صورت ۱۰۰۰ دســتگاهی طی چند 

مرحله وارد خواهد شد و به شبکه تاکسیرانی تزریق می شود.
آنچه که از ظواهر امر پیداست، خودروی برقی در آبان ماه وارد کشور نشده 
و بر اساس آنچه که اخیراً وزیر صنعت، معدن و تجارت اعام کرده، تاکسی های 

برقی احتمالا در هفته های اول آذرماه به تدریج وارد تهران می شود.
وی ابراز امیدواری کرد: در مجموع مقرر شــده تا پایان سال ۱۰۰ هزار 
دســتگاه تاکسی برقی در شــهرهای بزرگ داشته باشیم؛ بر این اساس در 
سال آینده سطحی از هوشمندی را در خودروهای داخلی خواهیم داشت.

علــی آبادی با بیان اینکه بــه زودی حمل ونقل عمومی در تهران برقی 
می شود، گفت: این موضوع اثرات مثبت زیست محیطی هم دارد؛ در حال 

حاضر نصب شارژرها شروع شده و در حال توسعه زیرساخت ها هستیم.

  عرضه اولین خودروهای برقی داخلی، در نیمه ابتدایی ۱۴۰۳
مقام عالی وزارت صمــت همچنین از تولید چند نمونه خودروی برقی 
داخلــی خبــر داده و پیش بینی کرد: احتمالا در نیمه اول ســال بعد، این 

خودروها نیز عرضه شوند.
علی آبادی بر تمرکز بر خودروهای برقی و هوشمند به جای خودروهای 
بنزینی، گفت: در کشوری همچون نروژ، بیش از ۸۰ درصد خودروها برقی 
شده یا در چین تقریبا تمام حمل ونقل عمومی و  ۳۰ تا ۳۵ درصد خودروهای 
مردم نیز برقی شده است؛ بنابراین باید بیشتر انرژی خود را صرف کنیم تا 

در این پدیده از دنیا عقب نمانیم و با  آنها همراه شویم.
وی تصریح کرد: سیاســت ما نباید این باشــد که خودروهای بنزینی را 
حتما داخلی کنیم چون این ها گذرا هستند. بنابراین باید به سمت داخلی  

سازی قسمت هایی که خلق فناوری می کنند، حرکت کنیم.

  مشکلی در نبود زیرساخت تولید خودروهای برقی نداریم
وزیر صنعــت، معدن و تجارت با بیان اینکه هیچ کشــوری در منطقه 
همانند ایران زیرســاخت لازم را برای تولید و استفاده از خودروهای برقی 
ندارد، خاطرنشان کرد: خوشبختانه در تمامی مناطق کشور اعم از روستاها 
از نعمت برق برخوردار هســتیم و زیرساخت های لازم برای راه اندازی این 

خودروها وجود دارد.
علی آبادی گفت: خودروی بنده برقی است و خودم آن را ساختم و تمامی 

تکنولوژی ساخت موتور آن نیز بومی است.
شــایان ذکر است که نیمه آبان ماه سال جاری، مدیر پروژه خودروهای 
برقــی وزارت صمــت از تخصیــص ۳۰۰ میلیــون دلار ارز بــه واردات 
تاکســی های برقی خبر داد و اعام کرد: قرار اســت این خودروها از طریق 
شــرکت های خودروساز وارد شــوند و بر اســاس برنامه ریزی های زمانی 
 صــورت گرفته، این خودروســازان بایســتی تا پایان ســال، ۶۰ درصد از 
تعهدی کــه در رابطه با خودروهــای برقی امضا کرده انــد را وارد ناوگان 

حمل ونقل کشور کنند.
به گفته این مقام مسئول، شرکت های خصوصی خودروساز نیز باید خود 
را آماده کنند تا حداقل ۳۰ درصد تولیدشان را تا پنج سال آینده برقی کنند؛ 

چراکه در غیر این صورت از بازار عقب می مانند.

در مجموع مقرر شده 
تا پایان سال ۱۰۰ هزار 

دستگاه تاکسی برقی در 
شهرهای بزرگ داشته 

باشیم. 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/09/07
شماره : 1535

ظرفیت تجارت ۲۰میلیارد دلاری با عراق داریم
نماینده ویژه تجاری ایران در عراق ضمن اشاره به ظرفیت تجارت ۲۰ میلیارد دلاری 
بین ایران و عراق، گفت: به دلیل فاصله زیاد بین صادرات و واردات با عراق، این کشور 

تمایلی به برقراری تجارت آزاد ندارد.
فرزاد پیلتن نماینده ویژه تجاری ایران در عراق در گفت و گو با خبرنگار مهر در مورد 
وضعیت تجارت ایران و عراق، اظهار کرد: طی ۶ ماهه ابتدای سال جاری حدود ۴.۵ میلیارد 
دلار کالا از ایران به عراق صادر شده است و حدود ۱۵۰ میلیون دلار کالا از کشور مذکور 
به ایران وارد شده است.وی افزود: با توجه به اینکه دوره مأموریت رایزن سابق بازرگانی 
ایران در عراق به پایان رسیده است، سازمان توسعه تجارت ایران به منظور حفظ فعالیت 
دفتر رایزنی بازرگانی مذکور، ضمن تعیین و معرفی نماینده ویژه موقت تجاری در کشور 
مذکور، در حال بررسی و انتخاب ۳ رایزن جدید بازرگانی جهت اعزام به کشور مذکور است .

پیلتن ادامه داد: عاوه بر این، سازمان توسعه تجارت ایران در راستای توسعه فعالیت ها 
و گسترش سطح خدمات خود به تجار دو کشور، در حال بررسی شرایط و الزامات ایجاد 

شعبه خود در این کشور است.

 چین و ترکیه رقبای ایران در بازار عراق
مدیرکل سابق غرب آسیای سازمان توسعه تجارت ایران در مورد میزان ظرفیت تجارت 
دو کشور تصریح کرد: ظرفیت های افزایش روابط تجاری دو کشور با احتساب صادرات 

کالا، خدمات، برق و گاز حدود ۲۰ میلیارد دلار برآورد شده است.
به گفته پیلتن، رقبای اصلی ایران در بازار عراق کشورهای چین و ترکیه هستند.

 عراق تمایلی به تجارت ترجیحی و آزاد ندارد
مشاور رئیس سازمان توســعه تجارت ایران در مورد اینکه احتمال برقراری تجارت 

آزاد و یا تعرفه ترجیحی با عراق وجود دارد، گفت: با توجه به اینکه تجارت میان ایران 
و عراق یک طرفه و عمدتاً شــامل صادرات از ایران به عراق است، علیرغم پیگیری های 
مختلف در سالهای گذشته، دولت عراق تمایلی برای مذاکره و امضای توافق در هیچیک 

از زمینه های مذکور ندارد.
وی افزود: بر این اساس، افزایش واردات از عراق و شکل گیری موازنه تجاری میان دو 

طرف می تواند در آینده شرایط امضای چنین توافقاتی را فراهم کند.

 اثر حذف دلار از بازار داخلی عراق بر تجارت با ایران
نماینده ویژه تجاری ایران در عراق در پاسخ به این سوال که چندی پیش گفته شد 
عراق دلار را در بازار داخلی خود به رسمیت نخواهد شناخت؛ این سیاست چه تأثیری 
در رابطه تجاری ایران و عراق می گذارد، تصریح کرد: سیاســتهای ارزی کشورها واجد 

فرصت ها و تهدیدهایی برای تجارت خارجی آنهاست. عراق هم از این قاعده مستثنی نیست.
وی افزود: اتخاذ این سیاست احتمالاً بخشی از معامات تجاری بین تجار دو کشور را 
به صورت غیرمستقیم تحت تأثیر قرار خواهد داد، ولی الزاماً به معنی اثرگذاری منفی بر 

روابط تجاری با دیگر کشورها از جمله ایران تلقی نمی شود.

 مبادله ارز از طرق غیربانکی
پیلتــن در مورد وضعیت مبادلات بانکــی و پولی با عراق نیز گفت: مبادله ارز میان 
فعالان تجاری دو کشــور به دلیل قطع روابط بانکی دو کشور، عمدتاً از طرق غیربانکی 
صورت می گیرد.وی افزود: البته این نوع شیوه مبادله ارز از دوره قبل از اعمال تحریم ها 
نیز میان فعالان تجاری دو کشور و به دلیل کوچک بودن مقیاس بسیاری از معامات 

تجاری فیمابین، رایج بوده است.

 تجار ایرانی اهمیتی به بازار عراق نمی دهند
پیلتن در مورد اصلی ترین موانع و مشکات توسعه تجارت با عراق، اظهار کرد: با توجه 
به نیازهای رو به گســترش بازار عراق و همچنین سطح مناسب کیفی و رقابت پذیری 
محصولات ایرانی در این بازار و بســیاری اشــتراکات فرهنگی، زبانی و قومی و نزدیکی 
جغرافیایی دو کشــور، به نظر می رسد مهمترین موانع و مشکات شامل عدم توجه به 
اهمیت این بازار و عدم برنامه ریزی بلندمدت و حرفه ای شرکتهای ایرانی جهت حضور 

مستقیم و پایدار در بازار این کشور می شود.
نماینده ویژه تجاری ایران در عراق گفت: البته در خصوص زیرســاخت های تجاری 
مانند حمل یکسره کالا، ترخیص کالا در پایانه های مرزی، استانداردها و.... نیز مشکاتی 
وجود دارد که در صورت رفع آنها امکان توسعه روابط تجاری دو کشور فراهم خواهد شد.

عربستان به دنبال سرمایه گذاری در بازار آفریقا و عراق است
عربســتان قراردادی به ارزش نیم میلیارد دلار با کشــورهای آفریقایی امضا کرده؛ 
همچنین این کشور با همکاری آلمان، قرارداد ساخت کارخانه سیمان در عراق را امضا 

کرده است. عربستان می خواهد صادرکننده سیمان در جهان باشد.
در هفتاد و ششمین گزارش از سلسله گزارش های »پایش تحولات تجارت جهانی«، 
مجموعه ای از تحولات اخیر در دولایه جهانی و منطقه ای محیط ژئواکونومیک ایران 
ارائه شده و آخرین روندها و پیش بینی های اقتصادی تهیه شده توسط بزرگ ترین نهادهای 

اقتصادی بین المللی، در قالب داده های تازه مورد واکاوی قرار گرفته اند.
با گذشت نزدیک به دو سال از آغاز جنگ روسیه و اوکراین، جهان و به ویژه خود 
روسیه، همچنان متأثر از خسارات و آسیب های اقتصادی ناشی از آن هستند. پیش بینی 
اخیر بانک مرکزی روسیه مبنی بر فراتر رفتن نرخ تورم این کشور از ۷ درصد در ماه های 
گذشته و ادامه دار بودن این روند، به موازات اصرار غرب بر تداوم تحریم های اقتصادی 
این کشور که عماً دسترسی روسیه را بر سیستم مالی مبتنی بر دلار و یورو ناممکن 
کرده، مختصاتی بحرانی را پیش روی چشم این کشور رقم می زند. با این وجود اروپا 
توانسته طی یک استراتژی هوشمندانه، با تشکیل بزرگترین شبکه توافقات تجاری در 
جهان که ۷۴ کشور را شامل می شود، تا حد زیادی از آسیب های محیط دشوار تجارت 

جهانی، به ویژه آثار تهاجم روسیه به اوکراین، در امان بماند.
در ســطح منطقه، عربســتان در ادامه تاش برای دســتیابی به موقعیت برتر در 

سطح منطقه، در پی گسترش روابط اقتصادی خود با آفریقا برآمده که در نتیجه آن، 
قراردادهایی با ارزش حدودی نیم میلیارد دلار بین طرفین به امضا رســیده و هزینه 

آن ها نیز توسط صندوق توسعه عربستان تعهد شده است.
عاوه بر این، عربســتان با مشــایعت آلمان، قراردادی را برای ساخت یک کارخانه 
سیمان در عراق امضا کرده که در صورت راه اندازی، این کشور نیز در زمره صادرکنندگان 
بالقوه سیمان در جهان جای خواهد گرفت. دبی هم طبق اعام اخیر اتاق بازرگانی این 
شهر که توانسته تعداد شرکت های زیرمجموعه خود را نسبت به سال گذشته تقریباً دو 

برابر کند، تبدیل به مقصدی جذاب برای سرمایه گذاران و تجار جهانی شده که توانسته 
علی رغم وضعیت نابه سامان اقتصادی جهان، رشدی معادل ۳.۲ درصد را رقم بزند.

اما در سوی دیگر منطقه، برآوردها حاکی از این است که جنگ میان غزه و اسرائیل 
عاوه بر خســارات تاســف بار جانی، هزینه ای معادل ده درصد تولید ناخالص داخلی 
اسرائیل را به این کشور تحمیل خواهد کرد. خسارتی فراتر از آسیب کرونا که توسعه 

اقتصادی این کشور را با چالش های عمده ای مواجه خواهد کرد.
در بخش پژوهش های تازه، گزارش مشترک بانک توسعه آسیایی و سازمان همکاری 
و توسعه مورد بررسی قرار گرفته که مروری است بر وضعیت زنجیره های ارزش جهانی، 
چالش ها و مسیر آینده آن. کربن زدایی و فناوری های سبز نیز موضوعاتی است که به 
ترتیب توسط بانک جهانی و یونیدو به آن پرداخته شده است. الزامات تسریع دستیابی 
به فناوری های سبز و بررسی جایگاه کشورها و صنایع در مسیر استقرار آن، سوالاتی 

کلیدی است که این گزارش ها در تاش برای پاسخ به آن نگاشته شده اند.
مرکز پژوهش های اتاق ایران در حرکتی منسجم و کارشناسی، تهیه و انتشار سلسله 
گزارش های »پایش تحولات تجارت جهانی« را با هدف بررســی رویدادهای کلیدی 
در محیط ژئواکونومیک ایران در دستور کار قرار داده است و در این گزارش ها مسائل 
مهم روز از منظر تأثیرگذاری بر دیپلماســی اقتصادی و موقعیت ژئواکونومیک ایران 

موردبحث و بررسی قرار می گیرند.

ظرفیت شرکت های دانش بنیان در توسعه خودروهای برقی به کارگیری شود
 پژوهشگر موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی گفت که با توجه به ظرفیت های 
علمی و تحقیقاتی کشور و نیز فعالیت شرکت های دانش بنیان در این عرصه، جهت دهی 
سرمایه ها باید به سمت توسعه فناوری و ارتقای بهره وری انرژی خودروهای الکتریکی 

به عنوان یکی از ابزارهای اصلی در توسعه خودروهای برقی مورد توجه قرار گیرد.
رضا احمدی درباره وضعیت خودروهای برقی اظهار داشــت: در کشور چین درباره 
ارتقای بهره وری انرژی و دستیابی به انرژی پایدار، سیاست هایی نظیر توسعه باتری های 
خودروهای برقی، شبکه های هوشمند، منابع انرژی تجدیدپذیر و پلتفرم های همگرا بین 

بخش های فناوری اطاعات و ارتباطات، برق و خودرو دنبال می شود. از این رو باید با 
توجه به ظرفیت شــرکت های دانش بنیان در این عرصه، در راستای توسعه فناوری و 

ارتقای بهره وری انرژی خودروهای برقی گام برداشت.
وی افزود: یکی از مهمترین اقداماتی که چین برای توسعه خودروهای برقی انجام 
داد، همگرا کردن ذینفعان این صنعت به منظور کاهش اصطکاک های درونی و افزایش 
هم افزایی میان فعالیت های آنها بود. با توجه به تعدد این ذی نفعان در کشور )وزارت 
نیرو، وزارت نفت، وزارت صنعت، معدن تجارت، وزارت کشور، وزارت ارتباطات و فناوری 

اطاعات، معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، وزارت راه و شهرسازی، شهرداری ها، 
شرکت های خودروساز و قطعه ساز، شرکت های دانش بنیان و غیره( ضروری است سند 

توسعه این صنعت از طریق همگرایی و هم افزایی از طریق ذینفعان پیگیری شود.
پژوهشــگر موسســه مطالعات و پژوهش های بازرگانی با اشــاره به سیاست های 
تنظیم گرانه و مشوق های تسهیلگرانه چین در توسعه خودروهای برقی، گفت: چین از 
کشورهای پیشتاز در تولید و به کارگیری خودروهای برقی است، به طوری که نزدیک 

به ۶۰ درصد تولید و ۵۰ درصد به کارگیری خودروهای برقی را داراست.
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رکورد ۱۰ ساله ذخیره سازی گاز شکسته شد

ابوالفضل حمیدی   |    مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران، از شکستن رکورد ۱۰ ساله ذخیره سازی گاز در ۸ ماهه ابتدایی امسال 
خبر داد و گفت: حدود ۳ میلیارد مترمکعب گاز ذخیره شده در مخازن گازی، زمستان امسال وارد مدار خواهد شد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 دبیر شورای  عالی انقلاب فرهنگی گفت: به زودی از سندهای امنیت غذایی و هوش مصنوعی کشور با تصویب و ابلاغ از سوی رئیس جمهور رونمایی می شود.
حجت الاســلام والمســلمین دکتر عبدالحسین خسروپناه اظهار داشت: رییس جمهور طی نامه ای اجرا ی سند امنیت غذایی را به وزارت جهاد کشاورزی واگذار کرده است که با رونمایی 
برنامه های اجرایی آن آغاز می شود.وی سند دانش بنیان، راهبردی و راهبری هوش مصنوعی را ازدیگر اسناد مهم کشور دانست و گفت: این سند برای کشور بسیار مهم و کلیدی خواهد بود.

وی اضافه کرد: در سالهای اخیر دستگا های مختلفی در این زمینه فعالیت داشته اند و رئیس جمهور مسئولیت تدوین این سند را به شورای عالی انقلاب فرهنگی واگذار کرد.
وی افزود: شورای عالی انقلاب فرهنگی پس از نزدیک به ۲ سال برنامه ریزی ،اقدام لازم برای تصویب نهایی این سند را انجام داده است.

خسروپناه تاکید کرد که در آیینده نزدیک سند هوش مصنوعی کشور به تصویب و مرحله ابلاغ خواهد رسید.وی اظهار داشت: با نهایی شدن این سند ، ستاد هماهنگی هوش مصنوعی در 
کشور تشکیل خواهد شد.

سند امنیت غذایی و 
هوش مصنوعی کشور به 
زودی رونمایی می شود

  رشــد بیش از ۳ هزار واحدی شاخص 
کل بورس

شاخص کل بورس تا به این لحظه بیش از ۳ 
هزار واحد افزایش یافته است.

شاخص کل بورس در ابتدای معاملات امروز 
با رشد بیش از ۳ هزار واحدی مواجه شده است، 
در ۱ ســاعت و ۳۰ دقیقه ای که از بازار می گذرد 
ارزش معاملات خرد عدد ۱,۷۴۱ میلیارد تومان 
را به ثبت رسانده است که نسبت به مدت زمان 
مشــابه در میانگین هفتگی، ۱۹درصد افزایش 

داشته است.
 اما نســبت به مدت زمان مشابه در میانگین 
ماهانه، افزایش قابل توجهی نداشته است.در یک 
هفته گذشته برآیند معاملات در بازار سهام، ورود 
نقدینگــی حقیقی )خرید حقیقی از حقوقی( به 
ارزش ۴۹۲ میلیارد تومان را نشــان می دهد. اما 
امروز برای دومین روز متوالی بازار شاهد خروج 
نقدینگی حقیقی بــه ارزش ۵۸ میلیارد تومان 
بوده اســت. این درحالی است که در یک هفته 
گذشته از شدت خروج نسبت به میانگین ماهانه 

کاسته شده است.
برآیند معاملات صندوق های درآمد ثابت نیز 
در یک هفته گذشته حاکی از ۲۶۰ میلیارد تومان 
خروج نقدینگی حقیقی از این صندوق ها است. 
خروج نقدینگی از این صنــدوق می تواند نکته 

مثبتی برای بازار سهام باشد.
 امروز نیز روند خــروج نقدینگی حقیقی از 
صندوق های درآمد ثابت برای سومین روز متوالی 
بــا ثبت رقم ۱۲۳ میلیارد تومان همچنان ادامه 
دارد. در یک هفته گذشــته شیب خروج از این 
صندوق ها هم نسبت به میانگین ماهانه در حال 

افزایش است.
ارزش صف های خریــد ۱۴۴ میلیارد تومان 
اســت که کاهش ۲۵ میلیارد تومانی نسبت به 

میانگین هفتگی را نشان می دهد.
 ایــن در حالی اســت کــه ارزش صف های 
فروش بــا افزایش ۷۰ میلیارد تومانی نســبت 
به میانگین هفتگــی، در محدوده ۳۴۰ میلیارد 
تومــان قرار دارد.با حمایــت دولت از بورس در 
روزهای آینده  احتمالا رشــد خواهد داشت و با 
 تغیراتی که در سایســت گذاری از صنعت بوس 
شــده است شــاهد تغییرات و رشــد در بورس 

خواهیم بود .

 تشریح عملکرد 
شرکت ملی نفت ایران 

در حوزه صادرات و 
وصول مطالبات که به 
افزایش درآمد کشور 

انجامیده است، از 
دیگر مواردی است 

که به استحضار رئیس 
جمهوری رسیده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/09/07
شماره : 1535

 به نقل از شرکت ملی نفت ایران، محسن خجسته مهر، در ابتدای جلسه هفتگی هیأت مدیره شرکت ملی نفت ایران، ضمن 
قدردانی از حضور رئیس جمهوری در مجموعه وزارت نفت و تلاش های وزیر نفت برای فراهم سازی شرایط حضور رئیس دولت، 
گفت: حضور رئیس جمهوری برای دومین بار در سطح مجموعه وزارت نفت و بازدید ایشان از مرکز پالایش و مانیتورینگ شرکت 
ملی نفت ایران، باعث امیدواری و دلگرمی مجموعه صنعت نفت و شرکت ملی نفت ایران بوده و مبین نقش محوری صنعت نفت، 
در رشد اقتصادی کشور است.وی در ادامه به تشریح موارد مطرح شده در بازدید هفته گذشته رئیس جمهوری از وزارت نفت اشاره 
کرد و گفت: ذخیره سازی حدود ۳ میلیارد مترمکعب گاز در مخازن گازی سراجه و شوریجه، به عنوان یکی از مهمترین اقدامات 
استراتژیک انجام شده در مجموعه شرکت ملی نفت ایران، به اطلاع رئیس جمهوری رسانده شد که با توجه به دغدغه تأمین گاز 
در زمستان، از اهمیت بالایی برخوردار است.خجسته مهر دستیابی به این رکورد را نشانه ای از مدیریت مناسب مصرف در مقایسه 

با گذشته اعلام و اظهار امیدواری کرد که با تداوم روند کنونی، بخشی از مشکلات مربوط به کمبود گاز در زمستان رفع شود.
معاون وزیر نفت همچنین با اشاره به اینکه در حال حاضر امکان ذخیره سازی گاز تنها در دو میدان سراجه و شوریجه امکانپذیر 
است، گفت: در جلسه دیدار با رئیس دولت، برنامه شرکت ملی نفت ایران برای انجام مطالعات و حفاری در چند میدان و موقعیت 

جدید مطرح شد و مقرر شد تا امکان سنجی برای انجام برنامه توسعه ای این میدان ها در حوزه ذخیره 
گازی در آینده ای نزدیک، انجام شود.

  افزایش تولید نفت و جهش اقتصادی کشور
خجسته مهر افزود: در جلسه مشترک با رئیس جمهوری، همچنین گزارش مبسوطی از اقدامات و 
موفقیت های شــرکت ملی نفت ایران در دولت ســیزدهم مطرح شد و بر این نکته تاکید شد که تحقق 
کلیه برنامه های افزایش تولید نفت و گاز، در مسیر افزایش درآمدزایی کشور و رشد اقتصادی بوده است.

وی ادامه داد: بر اساس آمار بانک مرکزی و همچنین مرکز آمار ایران، رشد اقتصادی گروه نفت و گاز در 
سه ماهه اول امسال ۱۹ و نیم درصد است که نسبت به دوره های گذشته بالاترین رشد را نشان می دهد.

معاون وزیر نفت با تاکید بر اینکه از ابتدای دولت سیزدهم حدود ۱.۳ میلیون بشکه به تولید نفت کشور 
اضافه شده است، یادآور شد: این حجم از افزایش تولید، مبین رشد ۶۰ درصدی تولید نفت در این دولت 
است.مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران افزود: بخشی از این افزایش تولید، از میدان های مشترک صورت 
گرفته است و در مجموع اقدامات خوبی در خصوص توسعه این میدان ها انجام شده است که از جمله آنها 
می توان به تولیدی کردن ۶۰ حلقه چاه جدید در میدان آزادگان جنوبی و افزایش ۷۰ درصدی ناوگان 
حفاری در میدان های مشترک اشاره کرد.وی تاکید کرد که اولویت توسعه ای شرکت ملی نفت ایران، در 
حوزه توسعه میدان های مشترک نفتی و گازی است.خجسته مهر ادامه داد: تشریح عملکرد شرکت ملی 
نفت ایران در حوزه صادرات و وصول مطالبات که به افزایش درآمد کشور انجامیده است، از دیگر مواردی 

است که به استحضار رئیس جمهوری رسیده است.

  تاکید رئیس جمهوری بر رفع موانع و کوتاه کردن زمان فعالیت های توسعه ای و تولیدی
خجسته مهر در ادامه به تاکید رئیس جمهوری دولت سیزدهم در خصوص لزوم رفع موانع از طریق 
مجاری قانونی اشاره کرد و گفت: رئیس جمهوری تاکید داشتند که در مسیر چابک سازی فعالیت های 
انجام شده در شرکت ملی نفت ایران، حداکثر تلاش ممکن برای رفع موانع موجود، از جمله موارد مربوط 

به تسهیل سرمایه گذاری در صنایع بالادستی نفت و گاز، انجام شود.
وی ادامه داد: یکی دیگر از موارد مورد تاکید شخص رئیس جمهور، کوتاه سازی زمان انعقاد قراردادهای 
توسعه ای این شرکت بود که با توجه به بحث سرمایه بر و زمان بر بودن طرح های توسعه ای و درآمدزایی 
بالای آنها، از اهمیت بیشتری برخوردار است.معاون وزیر نفت، با بیان اینکه رئیس جمهوری تاکید ویژه ای 
نیز بر لزوم انجام فعالیت ها در چارچوب صیانت از محیط زیست داشته است، گفت: جمع آوری گازهای 
مشعل پالایشگاه های گازی و پتروشیمی ها به همراه گازهای همراه نفت، از جمله موارد مورد تاکید رئیس 
جمهوری بوده است و ایشان با وجود قدردانی از تلاش های صورت گرفته در این خصوص اذعان داشته اند 

که لازم است تا این موارد در اولویت فعالیت های وزارت نفت قرار گیرد.

  رصد لحظه ای فعالیت های بالادستی نفت و گاز
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران به بازدید رئیس جمهوری از مرکز مانیتورینگ شرکت ملی نفت ایران 
اشاره کرد و گفت: هدف از این بازدید، تشریح اقدامات صورت گرفته در خصوص نظارت لحظه ای بر کلیه 
فعالیت های زنجیره بالادستی صنعت نفت بوده است که به منظور احراز شفافیت از عملکرد بخش های 
مختلف شرکت ملی نفت ایران انجام می شود.وی اضافه کرد: این نظارت برخط، شامل کلیه فعالیت های 
مربوط به اکتشاف، توسعه، تولید، انتقال، توزیع و صادرات نفت و گاز است.خجسته مهر تاکید کرد: در این 
جلسه، تمامی زحمات کارکنان خدوم شرکت ملی نفت ایران در کلیه شرکت های فرعی و مدیریت های 
ســتادی، به استحضار رئیس جمهوری رسید و وعده دادیم تا رسیدن به افق مطلوب، از هیچ کوششی 
دریغ نکرده و به فعالیت جهادی در صنعت نفت ادامه خواهیم داد.وی افزود: در این دیدار، رئیس جمهوری 
نیز از فعالیت های صورت گرفته توسط کارکنان شرکت ملی نفت ایران در بخش های مختلف دریایی و 
خشکی، قدردانی کردند و اینجانب نیز به نیابت از ایشان، مراتب درود و سپاس ویژه از زحمات کارکنان 

شرکت ملی نفت ایران را ابلاغ می کنم.
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کشاورزی 

اختصاص ۷۵ میلیارد ریال 
اعتبار به پروژه آبرسانی 

جزیره های شمالی و 
جنوبی در شهرستان گناوه

کریم حسن پور    |      امسال کرم برگ خوار پاییزه ذرت خود را به جنوب کرمان نیز رسانده است و محصولات مهمی همچون ذرت و گندم را تهدید می کند.

حمله طغیانی آفت به مزارع ذرت و گندم جنوب کرمان

  نظــارت بــر نانوایی های خراســان جنوبی 
تشدید می شود

 بیرجند- قربانی راد- معاون هماهنگی امور اقتصادی 
استاندار خراســان جنوبی با اشــاره به اینکه نظارت بر 
حوزه آرد خراســان جنوبی تشدید می شــود، گفت: 
پیرامون تأمین سهمیه آرد خبازی ها هیچگونه دغدغه 

ای وجود ندارد
جواد اشرفی در نشست با مدیرکل غله و خدمات بازرگانی 
خراســان جنوبی که با موضوع بررسی آخرین وضعیت 
حوزه آرد و نان استان صورت گرفت، اظهار کرد: یکی از 

موارد مهم در حوزه آرد و نان، بحث نظارت است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار خراسان جنوبی 
تصریح کرد: اداره کل غله و خدمات بازرگانی خراسان 
جنوبی مکلف است دفتر رصد و پایش عملکرد خبازی ها 
که با متولی گری بانک سپه است را ظرف دو روز آینده 

در استان فعال کند.
به گفته وی؛ این دفتر، ضمن رصــد و پایش اطلاعات 
به صورت دقیق، متخلفین را به دســتگاه های نظارتی 

معرفی کند.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار خراسان جنوبی 
با تأکید بر اینکه درخصوص تأمین سهمیه آرد خبازی 
های خراسان جنوبی هیچگونه دغدغه ای وجود ندارد، 
اظهار داشت: با توجه به تمهیدات صورت گرفته، سهمیه 
آرد استان کسر نشده و شرکت غله می بایست موضوع را 

به شهرستان ها در خصوص سهمیه اعلام کند.
اشرفی با ذکر اینکه این مسئله نافی نظارت و برخورد با 
متخلفین نبیست، متذکر شد: سهمیه در اختیار کمیته 
استانی و شهرستانی است و بایستی نظارت بر چرخه و 
فرآیند توزیع آرد با دقت بیشــتری توسط کمیته های 
شهرستانی صورت گیرد و مردم نبایستی متضرر گردند.

وی بر پیگیری هرچه سریعتر اداره کل غله و متقاضی 
برای اخذ مجوزهای لازم درخصوص راه اندازی کارخانه 

آرد زرین فردوس تأکید کرد.

   پیام تبریك مدیرعامل شرکت توزیع نیروی 
برق استان گلستان به مناسبت هفته بسیج

گلســتان : مومنی - به گزارش روابط عمومی شرکت 
توزیع برق گلســتان ؛   بســیج تندیس پایداری و رمز 
جاوید مبارزه و مخاصمه با بیدادگران است و بسیجیان 
بلند همتانی هستند که به دور از وسوسه های دنیا و بی 
رغبت به جاذبه های زندگی در ســایه ایمان خالص و 
عمل صالح جامه جهاد بر تن کردند و در صف مجاهدان 
فی سبیل الله قرار گرفتند و بدین سان به حیاتی طیبه 

دست یافتند.
 حماسه آفرینی ها و فداکاری های بسیج و تفکر بسیجی 
تنها محدود به دوران دفاع مقدس مرزهای ایران اسلامی 
نبود و در تمام دوران حیات پر برکت انقلاب اســلامی 
حضور این نهاد ارزشمند مردمی مشهود است و بسیج 
در تمامی افتخارات نظام جمهوری اسلامی سهیم بوده 
و بسیجیان در تمامی عرصه های علمی و فکری و دفاع از 
ارزش های والای انقلاب همواره الگو و پیشگام بوده اند. 

اینجانب ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدای گرانقدر 
انقلاب اســلامی و ارج نهادن به زحمــات و تلاش هاي 
تمامي بسیجیان جان برکف، فرارسیدن هفته بسیج که 
امسال تقارن پیدا کرده با طوفان الاقصی جبهه مقاومت 
فلسطین و همه آزادی خواهان قدس شریف را تبریک 
گفته و اعلام می داریم، خانواده بزرگ صنعت برق استان 
گلســتان ضمن حمایت و همدردی با مــردم مظلوم 
فلسطین و جبهه مقاومت، انزجار خود را از رژیم کودک 
کش صهیونیستی اعلام و حملات ددمنشانه آنان به نوار 

غزه را محکوم مینماید.
سیداحمد موسوی

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان گلستان

  رئیس مرکز اسلامی گلستان:
رابطین موتور محرکه مرکز اســلامی و مدارس 

علمیه هستند
حجت الاسلام دیلم گفت: رابطین مدارس علوم دینی 

مطالبات به حق خود را پیگیر باشند.
طلوع گلستان-  به گزارش رابط خبری، حجت الاسلام 
نورعلی دیلم در نشســت با رابطین مدارس علوم دینی 
اهل سنت استان گلستان گفت: رابطین مدارس علمیه 
مطالبات به حق خــود را برای توســعه کمی و کیفی 

مدارس پیگیر باشند.
وی با تاکیــد براینکــه، رابطین مدارس علــوم دینی 
موتور محرکه مرکز اســلامی و مدارس علمیه هستند، 
افزود: رابطین پل تعاملی بین مرکز اســلامی و مدارس 
هستند و مســئولیت ســنگینی درخصوص معیشت، 
 تحصیل، نظام وظیفه و تمام امورات مربوط به مدرسه

 علمیه را دارند.
رئیس مرکز اسلامی گلستان با اشاره به مسئولیت خطیر 
رابطین، پس از مدیر مدرســه، گفت: رابطین مدارس 
علمیه وظیفه حق الناس را بر گردن دارند و لازم است 
تمام اخبار، مطالب و مسائل ارائه خدمات مرکز اسلامی و 
مرکز خدمات را به گوش و سمع و نظر مدرسین، طلاب 

و فارغ التحصیلان مدرسه برسانند.
حجــت الاســلام دیلم بــا تاکید بــر به روز رســانی 
مــدارک در ســامانه طاها، گفــت: روحانیونــی برای 
رابط بین مرکز و مدرســه مناسب هســتند که فردی 
 جدی، دارای روابط عمومی بالا و آشــنای به مســائل

 آموزشی و فرهنگی باشد.

ابوالحسن عالی در تشریح این خبر اظهار داشت: فاز نخست این پروژه شامل نوسازی خط انتقال آب روستای جزیره جنوبی است که اعتبار اولیه آن ۱۵ میلیارد ریال و محدوده اجرا آن از مجتمع آبرسانی سمعیا 
تا روستاهای جزیره جنوبی و جزیره شمالی است.

وی بیان کرد: فاز دوم پروژه نیز شامل بهسازی شبکه توزیع آب در روستاهای یاد شده است که با ۲۵ میلیارد ریال اعتبار عملیاتی شده است.
عالی ادامه داد: طولانی بودن و فرسودگی خط انتقال و وجود قطر نامتعارف خط انتقال آب منجر شده تا آب با فشار کم به روستای جزیره شمالی برسد.

وی افزود: در شبکه توزیع نیز فرسودگی و اقطار نامتعارف مانع از تامین آب پایدار و با فشار مناسب به روستاهای جزیره شمالی و جنوبی شده است.عالی گفت: امید است با اتمام پروژه تعریف شده برای این ۲ روستا 
علاوه بر تامین آب پایدار، شاهد ارتقاء سطح کیفی آب در روستاهای جزیره شمالی و جنوبی باشیم. وی اظهار کرد: در این پروژه که از محل طرح آبرسانی به تک روستاها و تکمیل مجتمع های آبرسانی اولویت دار 

روستایی اجرایی شده است و در قسمتی از طرح از ظرفیت قرارگاه امام حسن مجتبی نیز استفاده شده تا پروژه در مدت زمان کمتری به سرانجام برسد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/09/07
شماره : 1535

به همین دلیل خسارت 
هایی که در ارزوئیه وارد 

شد در مناطق جنوب 
استان کمتر بود اما نسبت 

به سال های گذشته 
خسارات بیشتری به 

ویژه در ۲ منطقه فاریاب و 
اسفندقه داشتیم.

حضور این آفت به صورت طغیانی و گسترده از سوی مدیران جهاد کشاورزی جنوب کرمان توصیف می شود و نشان می دهد ضرورت دارد همچنان 
برای مقابله زیستی با آن تلاش شود.

آنطور که در خبرها آمده طی روزهای اخیر البته در شهرستان ارُزوئیه که این آفت نیز پیشتر مشاهده شده، عملیات مقابله با حضور برخی مدیران 
وزارت جهاد و بعضی مسئولان دیگر استان ها در کنار مدیران پدافندغیرعامل انجام شده است.اما با توجه به اینکه میزبانان اصلی کرم برگ خوار پاییزه 

محصولاتی هستند که از نظر اقتصادی برای کشور ما اهمیت زیادی دارند در صورت بی توجهی باید منتظر خسارت های اقتصادی بالایی نیز بود.
کرم برگ خوار پاییزه ذرت که به کرم ارتشــی نیز با نام علمی Spodoptera frugiperda Smith شــناخته می شــود در واقع لارو یک نوع شبپره 
است که یکی از مهمترین آفـات تهـاجمی دنیا به شمار می رود.گفته شده آفت برگ خوار پاییزه به بیش از ۷۰ خانواده و ۳۷۵ گونه گیاهی خسارت 
می زند. ذرت، ســیب زمینی، گوجه فرنگی، سویا، ســیر، پیاز، یونجه، بادام زمینی، پنبه، یونجه، لوبیا، چغندر قند و موز از مهمترین میزبان های این 

آفت به شمار می روند.

اولین اجلاسیه شهدای زن اهل سنت کشور ۸ آذر در شهرستان بندرترکمن برگزار خواهد شد

معاون هماهنگ کننده سپاه نینوا گلستان و دبیر اجلاسیه شهدای زن اهل سنت 
کشور از برگزاری اولین اجلاسیه شهدای زن اهل سنت کشور با حضور رئیس سازمان 
بســیج مستضعفین در )۸ آذر( خبر داد، اظهار کرد:  ۷ هزار شهیده در کشور تقدیم 
انقلاب اســلامی شده که ۹۲۰ شهیده زن اهل سنت و ۲۴ شهیده متعلق به گلستان 

هستند و مایه افتخار استان ما شناخته می شوند
گلستان : مومنی -   سرهنگ پاسدار باقر رحمانی معاون هماهنگ کننده سپاه نینوا 
نشست خبری با اصحاب رسانه به مناسبت اولین اجلاسیه ملی شهدای زن اهل سنت 
کشور و با تبریک هفته بسیج گفت: بسیج یکی از ابتکارات حضرت امام )ره( بود که  
۴۴ سال پیش رقم خورد و ماموریت و رسالت اصلی آن، دفاع، حراست و نگهداری از 

حوزه ها و بخش های مختلف بوده است.
معاون هماهنگ کننده سپاه نینوا گلستان و دبیر اجلاسیه شهدای زن اهل سنت 
کشور با بیان اینکه امروز هر چه از عمر بسیج می گذرد، ثمره آن را بیشتر درک می 
کنیم، افزود: بسیج در دفاع سخت به درستی در میدان بود و ایستادگی کرد و در جنگ 
تحمیلی به درستی با باور به اندیشه های امام راحل در دفاع از میهن در مقابل دشمنان 

ایستادگی کرد و بیشترین شهید، جانباز و اسیر را تقدیم انقلاب کرد.
وی با اشاره به شان و جایگاه بالای بسیج، تاکید کرد: باید بتوانیم با ظرفیت بسیج، 

توطئه های دشمنان را به موقع خنثی کنیم.دبیر اجلاسیه شهدای زن اهل سنت کشور 
افزود: با ایثارگی مردم غزه شاهد برچیده شن این رژیم غاصب بر روی کره خاکی باشیم.

وی با اشــاره به برگزاری اولین اجلاســیه شهدای زن اهل سنت کشور در استان، 
گفت: این اجلاس در روز )چهارشنبه ۸ آذر( در شهرستان بندرترکمن برگزار می شود.

رحمانی اظهارداشت: استان گلستان به عنوان رنگین کمان اقوام، زبانزد همه کشور 
است و باید این وحدت به همه جهان نشان داده شود.

وی، هدف اصلی برگزاری این اجلاسیه را گفتمان سازی فرهنگ مقاومت و ایثار بیان 
کرد و گفت: این اجلاسیه یکی از ۱۸ برنامه اصلی سازمان بسیج در هفته بسیج است که 
در ۴۲ برنامه در ذیل این اجلاسیه پیش بینی شده که ۲۲ برنامه آن شاخص هستند.

معاون هماهنگ کننده سپاه نینوا گلستان با اشاره به وجود هفت هزار شهیده زن 
در کشور، افزود: از این تعداد ۹۲۰ شهیده زن اهل سنت هستند.

وی ادامه داد: از این تعداد شــهیده زن کشــور، ۳۸ شهیده زن در استان گلستان 
هستند که ۱۴ شهیده شیعه و ۲۴ شهیده اهل سنت هستند.

رحمانی گفت: در اجلاســیه شــهدای زن اهل سنت کشــور خانواده های شهدا، 
جانبازان و مســئولان ۱۴ استان کشور حضور دارند.وی افزود: این اجلاسیه با حضور 
و ســخنرانی سردار سلیمانی، رئیس سازمان بسیج مستضعفین در سالن ورزشی امام 
رضا)ع( بندرترکمن برگزار می شود.دبیر اجلاسیه شهدای زن اهل سنت کشور گفت: 
برپایی نمایشگاه با عنوان ریحانه های حماسه ساز، رونمایی از تمبر یادبود اجلاسیه و 
کتاب لاله های ساحل شرق خزر و برگزاری برنامه های متنوع و هنری از سایر برنامه 

های پیش بینی شده در این اجلاسیه است.

میناب و فرصت های تامین و توزیع برق و توسعه زیر ساختی

نشست کمیته بهبود بهره برداری و انتخاب بهره برداران برتر برق استان هرمزگان

قائــم مقــام شــرکت توزیع نیروی برق اســتان هرمــزگان در نشســت با مدیر 
و رؤســای ادارات مدیریــت بــرق شهرســتان مینــاب آخرین اقدامــات مدیریت 
 بــرق مینــاب در بخش های مهندســی، مشــترکین و بهــره برداری بــرق دراین 

شهرستان را  بررسی کرد.
به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان ، در این نشست 
رؤسای ادارات مهندسی،امور مشترکین و بهره برداری عملکرد بخشهای تحت مسئولیت 

خود را ارائه کردند.
حمید ســاعد پناه قائم مقام شــرکت توزیع برق هرمزگان در نشســت قائم مقام 
شــرکت با مدیر و رؤســای ادارات مدیریت برق میناب بر لزوم اســتفاده از ظرفیت 
های توســعه برای محرومیت زدایی ، افزایش برق رســانی به روســتاها و تامین برق 
 مطمئن و پایدار در شهرســتان تاکید کرد و اظهار داشــت : تامین رضایت مشترکان

 برق یکی از مولفه هایی اســت که مدیران برق نواحی و شهرســتان ها باید آن را در 
اولویت کاری خود قرار دهند.

ساعد پناه ،  ضمن اشاره به کسب عنوان دستگاه برتر توسط شرکت توزیع نیروی 
برق اســتان هرمزگان در جشنواره شهید رجایی امســال  خواست  تا مسوولان برق 

شهرستان میناب نقاط قوت و نقاط قابل بهبود را رصد کنند.

وی با تأکید بر اینکه عملکرد مدیران و کلیه سطوح سازمانی مورد ارزیابی و ممیزی 
قرار گیرد، افزود: شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان با داشتن نیروهای نخبه، 
سخت کوش و متعهد گام های مهم و اساسی در زمینه تأمین اهداف و چشم اندازهای 

خود برداشته است.
ساعد پناه  بیان کرد: تأمین برق پایدارو افزایش رضایتمندی مشترکان و مردم از 

مهم ترین اولویت های این شرکت می باشد.
قائم مقام  شــرکت توزیع برق اســتان  هرمزگان ضمن بیان اینکه رضایتمندی 
مشــترکان برای این شــرکت اهمیت دارد، گفت: ممیزان شرکت در فرآیند ممیزی 
هرگونه نارضایتی احتمالی از نوع خدمات، نحوه برخورد کارکنان و فرآیند ارائه خدمات 

مورد بررسی قرار دهند.
احمد حاتمی مدیر برق ناحیه میناب نیز در این نشســت ضمن تقدیر از حمایت 
های قائم مقام شرکت توزیع برق هرمزگان گزارشی از وصل مطالبات ، نصب انشعاب 
، تکریم ارباب رجوع ، گســترس برنامه هــای فرهنگی ، برنامه های هفتگی ایمنی و 

توسعه شبکه ارائه داد.

 نشست کمیته بهبود بهره برداری و انتخاب بهره برداران برتر برق استان هرمزگان 
باحضور محمد کریمی مدیر عامل شرکت برق هرمزگان، مهندس طیبی معاون بهره 
برداری و مدیر دفتر نظارت بر بهره برداری و مدیران دیسپاچینگ و ایمنی و همراهی 

مدیران و روئسای حوزه بهره برداری استان ترتیب یافت.

 مهندس کریمی مدیر عامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان هرمزگان در این 
نشست با تقدیر از همراهی کارکنان حوزه بهره برداری، با یاد آوری اهمیت و حساسیت 
فعالیت در این حوزه بر لزوم بهره گیری از ظرفیت های قانونی برای توســعه خدمات 

در این حوزه تاکید کرد.
 مهندس کریمی با اشاره به اینکه فعالیت در حوزه بهره برداری شاخص هایی خاص 
دارد که باید به آن توجه کرد افزود:بررسي و کنترل گزارشات روزانه واحد بهره برداري 
در ســطح شرکت به منظور کنترل عملکرد واحدهاي تابعه شرکت ، انجام هماهنگي 
با معاونت بهره برداري شــرکت های برق منطقه اي به منظور انجام عملیات اصلاح 
و بهینه سازي، توســعه، تعمیرات شبکه و تاسیسات برق ،بررسي گزارشات تجزیه و 
تحلیل حوادث شبکه به منظور ارائه پیشنهادات لازم جهت کاهش حوادث و بررسی 
ارائه گزارش مقدار انرژي توزیع شــده و انرژي خواسته و ناخواسته به منظور اطلاع از 

وضعیت شبکه از جمله انتظارات از همکاران واحد های بهره برداری است.

مدیر عامل شرکت توزیع برق استان هرمزگان خاطر نشان کرد :همچنین  بررسي 
گزارش قطعي ها و اتفاقات شبکه به منظور تعیین علت و نوع قطعي ها و ارائه راهکار 
مناسب جهت اصلاح شبکه و  نظارت و تائید گزارش عملکرد ماهانه تهیه شده معاونت 
بهره برداري به منظور ارسال به امورهاي اجرائي و نظارت بر عملکرد و رفتار سازماني 
کارکنان تحت سرپرستي به منظور ارزشیابي کارکنان و پیاده سازي مکانیزم تنبیه و 

تشویق از دیگر کارکردهایی است که در مدیریت بهره برداری شرکت مورد تاکید است.
مهندس طیبی معاون بهره برداری شــرکت توزیع برق اســتان هرمزگان نیز در 
این نشســت محورهای اصلی آن را گزارش رکوردگیری ترانســفورماتورها و بررسی 
تعداد ترانســفورماتور فول بار و کم بار در هریک از مدیریت های برق آموزش ســامانه 
بارگیری و ثبت ترانسفورماتور سوخته گزارش بسته شدن پروژه های باز،اصلاح شبکه 
فرسوده شــهری و روســتاییگزارش انتقال فرم اموالی کالاهای بهره برداری بررسی 
 شــاخص های خاموشــی فیدر پرعارضه پروژه های باز قدرت مانوربررســی وضعیت

 لوازم ایمنی اعلام کرد.
معاون بهره برداری شرکت توزیع برق استان هرمزگان در ادامه با تقدیر از همراهی 
مدیر عامل شــرکت توزیع برق هرمزگان ،بررسي وضعیت نرم افزاري و سخت افزاري 
شبکه به منظور تامین نیازها و ارتقاء سطح کیفي و کمي بهره برداري و ارائه پیشنهادات 
لازم به معاونت فني و مهندسي به منظور انجام عملیات اصلاح و بهینه سازي و توسعه 

شبکه توزیع را از کارکردهای مهم معاونت بهره برداری اعلام کرد.
در پایان این نشست از بهره برداران نمونه استان تقدیر شد.

 در این نشســت  مهندس برجعلی از جاسک، مهندس راهبر از سیریک، مهندس 
قائدی از پارسیان از جمله بهره برداران نمونه بودند که با حضور مدیر عامل و معاون 

بهره برداری تقدیر شدند.

به گفته معاون بهبود تولیدات گیاهی جهاد کشاورزی جنوب کرمان این آفت 
اواخر شهریور در مزرعه های شهرستان ارُزوئیه در محدوده شمال استان مشاهده 
شد و چون ویژگی های مهاجری دارد، شبانه تا ۲۰۰ کیلومتر می تواند پرواز کند 

و جابه جا شود به جنوب استان هم رسیده است.
پیمــان نامور به خبرنگار ایرنا افزود: طــی چند روز و در اوایل مهر این آفت 
وارد جنوب کرمان شد و در حوزه شهرستان فاریاب و نیز اسفندقه جیرفت دیده 
شد اما چون در ارزوئیه دیده شده بود و آمادگی داشتیم، برنامه های مربوط به 

سم پاشی ها را توصیه کردیم.
وی ادامه داد: به همین دلیل خسارت هایی که در ارزوئیه وارد شد در مناطق 
جنوب استان کمتر بود اما نسبت به سال های گذشته خسارات بیشتری به ویژه 

در ۲ منطقه فاریاب و اسفندقه داشتیم.
نامور اظهار کرد: کرم برگ خوار پاییزه دامنه میزبانی گسترده ای دارد، خسارت 
اصلی آن بر روی ذرت اســت اما بعد از آن محصولات دیگری همچون گندم را 

هم هدف قرار می دهد.
وی اضافه کرد: در ارزوئیه دیده شده که به مزارع گندم خسارت زده است و 
به کشاورزان توصیه کرده ایم به محض پدیدار شدن سطح سبز، سمپاشی های 
لازم را داشــته باشند تا غافلگیر نشوند اما با کاهش دمای هوا، فعالیت و تغذیه 
آفت نیز کم می شود.معاون بهبود تولیدات گیاهی جهاد کشاورزی جنوب کرمان 
گفت: آفت از خارج از کشور به دلیل واردات بدون حساب یک محصول خاص وارد 
کشور شده و هیچ آفت کشی در داخل کشور بر روی آن آزمایش نشده است، لذا 

بر اساس مطالعات سایر کشورها در حال مقابله با آن هستیم.
وی افزود: اگر از یک آفت کش بیش از ۲ یا ســه بار اســتفاده کنیم آفت بر 
روی آن مقاوم می شــود بنابراین باید تناوب در مصرف آفت کش وجود داشته 

باشد و یک آفت کش تکرار نشود.
نامور اضافه کرد: زنبوری برای کنترل کرم بلال هلیکورپا اســتفاده می شد 
که برای کرم برگ خوار ذرت هم موثر است اما چون در حال سم پاشی هستیم 

باعث کاهش تاثیر دشمن طبیعی آفت می شود.
وی ادامه داد: چون در شــرایط طغیانی هستیم و آفت جدیدی وارد منطقه 

شده است باید به شکل سرکوب گرانه با آن برخورد شود.
نامــور بیان کــرد: وقتی جمعیت حالت تعادل پیدا کرد از دشــمن طبیعی 
استفاده می کنیم و برای کرم برگ خوار ذرت می توانیم از سال آینده این کار 

را انجام دهیم.

  بی توجهی به شیوه های زیستی و طبیعی مقابله
اظهارات معاون بهبود تولیدات گیاهی جهاد کشاورزی جنوب کرمان در حالی 
است که برخی کارشناسان معتقدند استفاده از سم به یک روال عادی در میان 
باغداران و مزرعه داران تبدیل شده و این خود باعث از بین بردن دشمنان طبیعی 
آفات از جمله کفش دوزک ها شــده و می تواند دور باطلی از استفاده از سم را 
ایجاد کند.مدیر گروه گیاه پزشــکی دانشکده کشاورزی دانشگاه جیرفت هم در 
این باره گفت: وقتی زمین کشاورزی آلوده شده باشد بهترین کار سمپاشی است 

اما شیوه های طبیعی یا بیولوژیک عملکردی پیشگیرانه و موثر دارند.
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ضرورت اصلاح شیوه نامه 
اجرای طرح یکپارچه سازی 
اراضی کشاورزی

رییس سازمان امور اراضی گفت: شیوه نامه اجرایی یکپارچه سازی و تجمیع اراضی کشاورزی نیاز به اصلاح دارد تا تعداد و مساحت قطعات، نوع منبع آب، نوع سند و نظام فعلی بهره برداری در آن مشخص شود.
طرح یکپارچه اراضی کشاورزی با جدیت در حال پیگیری است. یکی از اولویت های وزارت جهاد کشاورزی حدنگاری و سنددار کردن زمین های کشاورزی است. به گفته کارشناسان این بخش، یکپارچه سازی اراضی 

کشاورزی زمینه ساز افزایش بهره  وری شده و رشد تولید در واحد سطح کمتر محقق می شود.
با توجه به رویکرد دولت درباره یکپارچگی و تجمیع اراضی کشاورزی، فرصت برای افزایش بهره وری و بهینه کردن مصرف آب، افزایش تولید در واحد سطح و بالا بردن ضریب مکانیزاسیون بوده که در حال پیگیری و 
انجام است.به گزارش سازمان امور اراضی کشور، رضا افلاطونی، رئیس این سازمان گفت: کارشناسان دفتر یکپارچگی و بهره وری اراضی سازمان به عنوان مدیر پروژه تجمیع و یکپارچه سازی اراضی برای مناطق پایلوت این 
طرح باید در استان ها معرفی و در منطقه حاضر شوند و جلساتی را با کشاورزان و بهره برداران برگزار و شرایط هر منطقه را ارزیابی کنند تا نوع پروژه برای هر منطقه مشخص شود. همچنین با بررسی دقیق منطقه بهترین 

نوع نظام بهره برداری در آن پایلوت را معرفی کنند.

الهام صالح      |      معاون مجامع، توسعه مدیریت و پشتیبانی شرکت مدیریت منابع آب ایران با بیان اینکه میزان بارندگی در کشور 
ما یکنواخت نیست و این امر مدیریت منابع آب کشور را دشوار کرده است گفت: شرایط آب کشور سخت است و اصلا قابل 

مقایسه با قبل نیست.

    ۳۵ ســامانه دوربین نظارتــی در محورهای 
مواصلاتی استان نصب و بروز رسانی می شود

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان هرمزگان 
از نصب و  راه اندازی تعداد ۲۳ ســامانه دوربین نظارتی 
جدید و جایگزینی ۱۲ دوربین جدیــد با دوربین های 

قدیمی در محورهای مواصلاتی استان خبر داد.
به گزارش روابط عمومــی اداره کل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای استان  هرمزگان، عباس شرفی با اعلام این 
خبر اظهار کرد: درحال حاضــر، ۲۳ دوربین نظارتی در 
محورهای مواصلاتی اســتان فعال است که به زودی در 
۲۳ نقطه جدید در محورهای استان نیز سامانه دوربین 
نظارت تصویری نصب و ۱۲ دستگاه دوربین قدیمی نیز 
با دوربین های جدید با قابلیت دید در شــب جایگزین 
خواهد شــد.مدیرکل راهداری و حمــل و نقل جاده ای 
استان هرمزگان تصریح کرد: تصویر این دوربین ها بر روی 
اپلیکیشن و سایت ۱۴۱ برای همه هموطنان قابل رویت 
اســت و هموطنان میتوانند جهت مدیریت سفر خود از 
این تصاویر و سایر قابلیت های سامانه ۱۴۱ استفاده کنند.

  با حضور مدیران شهرداری و به مناسبت هفته 
بسیج؛ میز خدمت شهرداری با هدف حل مشکلات 

شهروندان برگزار شد 

 
همزمان با هفته بســیج و بــه همین مناســبت، میز 
خدمت شهرداری بندر بوشــهر باحضور مشاور، مدیران 
و کارشناسان شــهرداری به منظور حل مشکلات و رفع 

موانع شهروندان در مصلی نماز جمعه برگزار شد.
مدیر ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری بندر بوشهر 
با اعلام این خبر گفت: شــهردار بندر بوشــهر هر هفته 
در دیدار چهره بــه چهره با حضور معاونیــن و مدیران 
شهرداری، مسائل و مشکلات شهروندان را مورد بررسی 
قرار می دهند، با این حال قرار دادن میز خدمت در مصلی 
نماز جمعه با توجه به حضور نمازگزاران سبب شد تا تعداد 
بیشتری از شهروندان مشکلات خود را به طور مستقیم با 
مدیران شهرداری در ارتباط بگذارند. جواد شکریان با بیان 
اینکه در شهرداری بوشهر ایجاد ارتباط مستقیم شهردار، 
مدیران و معاونین شهرداری با شهروندان برای رفع موانع 
و ایجاد رضایتمندی، به صورت منظم برگزار می شــود، 
افزود: در میز خدمت هفته بسیج، مشاور شهردار و مدیران 
شهرداری ضمن ملاقات با شهروندان و آگاهی از مشکلات 
آنان، دســتورات لازم را برای رفع موانع شــهروندان در 
کوتاهترین زمان و در چارچــوب قوانین صادر نمودند. 
گفتنی است، شهرداری بندر بوشــهر علاوه بر برگزاری 
دیدار چهره به چهره در روزهای دوشنبه هر هفته و حضور 
به صورت ماهانه در مساجد محلات به منظور پاسخگویی، 
برپایی میز خدمت به مناسبت های مختلف را در دستور 
کار دارد تا ارتباط شهروندان با شهردار، معاونان و مدیران 

شهرداری بیش از پیش شود.

   ظرفیــت نیروگاه های کشــور از مرز ۹۲ هزار 
مگاوات عبور کرد

 ظرفیت منصوبه نیروگاه های کشــور بــا اتصال واحد 
گازی ۱۸۳ مگاواتی نیروگاه سیکل ترکیبی آلومینیوم 
»المهدی« هرمزگان به شبکه سراسری برق از مرز ۹۲ 

هزار مگاوات عبور کرد.
به گزارش از وزارت نیرو، نیروگاه ۵۴۶ مگاواتی المهدی 
هرمزگان دارای دو واحد گازی ۱۸۳ مگاواتی و یک واحد 
بخار ۱۸۰ مگاواتی است که پروژه ساخت این مجموعه در 
قالب تفاهم نامه وزارتخانه های نیرو و صمت برای ایجاد 

نیروگاه در صنایع بزرگ در حال انجام است.
در مدت زمان بهره برداری از واحد گازی نیروگاه المهدی، 
۸۰ نفر به صورت مستقیم مشغول به فعالیت خواهند بود.

برای انتقال آب از 
خلیج فارس به کرمان 
پیگیری می کنیم و با 

پروژه ها و طرح های 
آبی که در حال فعالیت 

هستند، آب را به کرمان 
خواهیم رساند.

شرایط آبی کشور سخت است 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/09/07
شماره : 1535

قدردان تلاش های کارکنان صنعت نفت در عرصه جهاد اقتصادی هستیم
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست کشور به همراه مدیرکل 
سازمان حفاظت محیط زیست خوزستان و مدیر تولید شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب 
در جمع کارکنان شــرکت بهره برداری نفت و گاز مارون حاضر و از تلاش های نیروی 
انســانی صنعت نفت در عرصه جهاد اقتصادی و پیشبرد اهداف نظام مقدس جمهوری 

اسلامی ایران تقدیر کرد.
دکتر علی سلاجقه با بیان اینکه رویکرد دولت سیزدهم کاملا زیست محیطی بوده و 
برآورده سازی انتظارات مردم در برخورداری از محیط زیست سالم را هدف گذاری کرده 
است، گفت: صنعت نفت با استفاده از دانش جهان تراز خود، توسعه و تولید پایدار را در 
کنار رعایت استانداردها و ارتقاء شاخص های محیط زیستی راهبری کند، چراکه محیط 
زیست خوزستان در شرایط خاصی قرارداشته و همیاری مردم و مسئولان اعم از اجرائی 

و صنایع تنها راه صیانت از آن است.
وی همچنین تاکید کرد که سازمان حفاظت محیط زیست خوزستان صنعت نفت را 
در راستای حفاظت از محیط زیست یا توسعه آن یاری و فرایندها را جهت رسیدن به 

نتیجه مطلوب سرعت بخشد.
مدیر تولید شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب ، جمع آوری گازهای همراه، توسعه 
فضای سبز، ایجاد نهالستان و هدف گذاری برای تولید ۵ میلیون نهال در سال، برنامه 

ریزی برای مشارکت در جنگل سازی، تزریق پساب های نمکزدایی در چاه های دفعی 
و نوســازی تاسیسات را از اهم طرح ها و پروژه های مبتنی بر صیانت از محیط زیست 
برشــمرد و اظهارداشت تا پایان سال آینده، مشعل های عمده اطرف شهر اهواز و چند 

شهر دیگر خوزستان، کاملا خاموش خواهند شد.
مدیر عامل شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون نیز ضمن ابراز خرسندی از میزبانی 
این نشســت گفت: ما در پیش بینی و برنامه ریزی پروژه های مرتبط با تولید، محیط 

زیست را در اولویت قرار می دهیم و از سوی دیگر پروژه های زیست محیطی مختلفی را 
نیز تعریف کرده ایم که تاثیر شگرفی بر زیست بوم گستره عملیاتی شرکت داشته است.

مهندس قباد ناصری با بیان اینکه در حال حاضر تنها درصد ناچیزی از کل گازهای 
همراه مشعل می شوند، خاطرنشان کرد:برای همین درصد ناچیز نیز برنامه ریزی هایی 
صورت گرفته که باهمکاری بخش خصوصی و شــرکت های دانش بنیان تا سال آینده 
کاملا جمع آوری می شود.وی پس از معرفی پروژه های عمده زیست محیطی شرکت  
اعم از احداث نهالستان های شرکت با ظرفیت ۲۰۰ هزار نهال و قلمه در سال، ساخت 
یک دستگاه تفکیک گر سیار نفت )MOS( با توان استحصال روزانه ۵ هزار بشکه نفت، 
تزریق ۹۹ درصد پساب نمکزدایی به چاه های دفعی، میزبانی از NGO های فعال در عرصه 
محیط زیست و فراهم آوردن فرصت های فعالیت زیست محیطی و تعمیرات اساسی سریع 
ماشین آلات فرآیندی ، یادآور شد که شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون آمادگی خود 

برای میزبانی همایش سالانه هوای پاک نیز اعلام می نماید.
مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون در پایان گفت: کارکنان صنعت نفت در 
سخت ترین شرایط تحریمی، رسالت خود یعنی افزایش تولید برای پیشبرد اهداف کشور 
را با همت و عزم جهادی به انجام رساندند و در کنار این حجم عظیم از کار، دستاوردهای 

قابل قبولی را نیز در عرصه صیانت از محیط زیست تحقق بخشیدند.

مهدی دانشگر در آیین معارفه مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان کرمان با اشاره به اینکه متناسب نبودن بارش ها هم ما را 
اذیت می کند افزود: تصور می کردیم جنگ آب به سن اداری ما نرسد، اما این اتفاق افتاد و از تصور جنگ آب بین کشورها، به جنگ 

آب در استان ها، شهرها، روستاها و حتی افراد رسیده ایم.
وی ادامه داد: کشور ما در منطقه خشک و نیمه خشک دنیا قرار دارد و مشکلات زیادی در حوزه آب دارد، متوسط بارندگی کشور 
۲۵۰ میلی متر است و در یک استان متوسط یک هزار و ۸۰۰ میلی متر بارندگی داریم، اما به فاصله کوتاهی در برخی نقاط به ۲۰۰ 

میلی متر می رسد.
معاون مجامع، توسعه مدیریت و پشتیبانی شرکت مدیریت منابع آب ایران تصریح کرد: زمان بارش در کشور از یک پیش نیاز گذر 

کرده و بارندگی زمانی انجام می شود که به درد کشاورز نمی خورد و حتی در پشت سدها هم ذخیره نمی شود.
وی خاطرنشان کرد: تغییر مدل مصرف آب در کشور ما دیر یا زود اتفاق می افتد و اگر به پیشواز این مدل نرویم و آن را تغییر ندهیم 

با مشکلات زیادی مواجه می شویم، زیرا با این مدل مصرف فعلی آب نتیجه نخواهیم گرفت.
دانشگر گفت: همه اقشار مردم شامل، کشاورزان، صنعتگران و همه مصرف کنندگان باید توجیه شوند که این مدل مصرف اشتباه 

است و به جایی نخواهیم رسید.
وی تاکید کرد: بهبود شرایط آب کشور به یک نگاه و اجتماع همگانی نیاز دارد، هر چند وزارت نیرو برنامه ریزی و تلاش می کنند 

و همه راهکارها را برای حل مشکل به کار می گیرند.
معاون مجامع، توسعه مدیریت و پشتیبانی شرکت مدیریت منابع آب ایران با اشاره به آمار بارندگی در کرمان طی پنج سال گذشته 
بیان کرد: وضعیت بارندگی در این استان هر سال نسبت به سال قبل از آن بدتر می شود و عدد و رقم ها بسیار نگران کننده است و 

میانگین بارندگی ۴۰ درصد و میانگین موجودی آب سدها ۶۰ درصد نسبت به سال گذشته کاهش دارد.

وی افزود: یکی از نقاط ضعف مدیریت منابع آب استان کرمان، اتکا به منابع زیرزمینی است، نگران 
فرونشست زمین و فروکش سفره های زیرزمینی هستیم که اگر چنین شود دیگر قابل مرمت نیست.

دانشگر بیان کرد: اشاعه فرهنگ مصرف در آب باید رخ دهد، در سال جاری مدیریت مصرف توام آب 
و برق رخ داد، به طور مثال با بررسی مصرف برق کنتورهای چاه های کشاورزی، متوجه شدیم جاهایی 

که آب بیشتر برداشت می کنند با نقشه فرو نشست زمین سرزمینی کشور بیشترین همخوانی را دارند.
وی تاکید کرد: تک تک مردم عضو این دولت هستند و نیازمند این هستیم که دست به دست یکدیگر 

بدهیم و تلاش کنیم که شرایط آبی کشور بهتر شود و مردم متوجه آینده کشور باشند.
معاون مجامع، توســعه مدیریت و پشتیبانی شرکت مدیریت منابع آب ایران با تقدیر از فعالیت ۳۱ 
ساله مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان کرمان تصریح کرد: از تجربه مدیریتی ایشان در سطح ملی 
استفاده می کنیم و خوشحال هستیم یکی از نیروهای کادر سازی شده این شرکت در کرمان مسئولیت 

را به عهده می گیرد.

  مصرف آب در کرمان بهینه نیست
معاون امور اقتصادی استانداری کرمان گفت: در استان همه در قالب یک تیم کار می کنند که موفقیت 

های زیادی مانند کاهش بیکاری را در سال اخیر شاهد بودیم.
امیر حسن زاده با اشاره به ویژگی های استان کرمان تصریح کرد: تصمیم هایی که در این استان باید 

گرفته شود نیاز به نگاه جامع و فراهم بودن زیرساخت ها دارد.
وی تصریح کرد: انتخاب مدیران استان کرمان از نیروهای درون سازمانی مساله مهم دیگری است که 

باید مورد توجه قرار گیرد و در بخش هایی از مناطق با کمبود نیروی کار مواجه هستیم.
معاون امور اقتصادی استانداری کرمان اظهار داشت: مصرف آب در استان کرمان بهینه نیست که باید 

برای آن برنامه ریزی و راهکار اندیشیده شود.

  وضعیت آب در کرمان به اطلاع مردم برسد
سرپرست شرکت آب منطقه ای استان کرمان نیز گفت: از ۵۸۰ میلیون متر مکعب ظرفیت سدهای استان 
کرمان در حال حاضر ۱۳۰ میلیون متر مکعب معادل ۲۳ درصد پر شده است و در شرایط خوبی نیستیم.

حمید علیدادی سلیمانی افزود: در شمال کرمان حدود ۷۰ و در جنوب ۱۸۰ میلی متر بارندگی داریم 
و وضعیت آب این استان خاص است و مردم را باید از وضعیت آب در استان کرمان مطلع کنیم.

وی بــا بیــان اینکه به صرفه جویی همگانی در مصرف آب نیاز داریم تاکید کرد: بهره وری ما در آب 
آشامیدنی مانند آب کشاورزی پایین است و باید با مطلع کردن مردم از وضعیت آب در استان مشارکت 

آنها را بیشتر کنیم.
سرپرست شرکت آب منطقه ای استان کرمان تصریح کرد: برای انتقال آب از خلیج فارس به کرمان 
پیگیری می کنیم و با پروژه ها و طرح های آبی که در حال فعالیت هستند، آب را به کرمان خواهیم رساند.

وی بیان کرد: در اســتان کرمان تقریبا ۲۴ هزار چاه مجوز دار داریم که ۲۱ هزار مورد از این تعداد 
کشاورزی است و بخش بزرگی در جنوب استان قرار دارد که نیاز به راه اندازی سازمان آب منطقه ای در 

جنوب کرمان برای رسیدگی به وضعیت آب در این منطقه داریم.
مدیرعامل سابق شرکت آب منطقه ای استان کرمان نیز گفت: انتقال آب از خلیج فارس طرحی بود 

که افسانه به نظر می رسید اما این افسانه به واقعیت تبدیل شد و این آب به کرمان رسید.
علی رشیدی افزود: طرح جامع تامین آب آشامیدنی کرمان توسط شرکت آب منطقه ای تدوین شده 
که در این طرح برای همه مناطق استان طرح های تامین آب آشامیدنی از خط انتقال آب خلیج فارس، 
سد خرسان، خط انتقال از سد نسا بم، و سد جیرفت برای شهرهای جنوبی و غیره پیش بینی شده است.

وی تصریح کرد: با توجه به وضعیت منابع آب زیرزمینی کرمان تامین آب آشامیدنی بیشتر مناطق این 
استان به سمت تامین از محل منابع آب سطحی و آب دریا رفته است.

مدیرعامل سابق آب منطقه ای استان کرمان با اشاره به گرمتر شدن هوا و کاهش بارش ها تاکید کرد: 
باید در استان دولت آب تشکیل شود و با همکاری همه دستگاه های ذیربط برای تکمیل زیرساخت های 
آبی تدابیری برنامه ریزی کنیم.در این آیین که در تالار شرکت برق منطقه ای کرمان با حضور جمعی از 
مسئولان برگزار شد، از زحمات علی رشیدی مدیرعامل سابق شرکت آب منطقه ای کرمان تجلیل به عمل 

آمد و حمید علیدادی سلیمانی به سرپرستی شرکت آب منطقه ای کرمان منصوب شد.

معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست کشور :

بهره مندی ۸۵ درصدی خانوارهای روستایی از گاز طبیعی
مدیر برنامه ریزی تلفیقی شرکت ملی گاز ایران با بیان دستاوردهای شرکت ملی گاز 
ایران از زمان آغاز به کار دولت سیزدهم، گفت: این شرکت، گاز را بین حدود ۲۷.۵ میلیون 
مشترک در یک هزار و ۲۵۵ شهر، ۳۹ هزار و ۷۰۰ روستا و ۱۰۳ نیروگاه توزیع می کند 
و در حال حاضر، بهره مندی خانوارهای شهری از گاز طبیعی ۹۸.۵ درصد و خانوارهای 

روستایی ۸۵ درصد است.
حسینعلی محمدحسینی در دومین میزگرد تخصصی اصحاب رسانه و مدیران شرکت 
ملی گاز ایران، اظهار داشت: شرکت ملی گاز ایران با ظرفیت فرآورشی یک میلیارد و ۷۴ 
میلیون مترمکعب گاز با راه اندازی سه ردیفِ پالایشگاه فاز ۱۴ و در مجموع ۲۰ پالایشگاه 
و با دارا بودن بیش از ۳۹ هزار کیلومتر خط فشــار قوی و ۳۳۳ توربوکمپرسور، وظیفه 

تأمین گاز طبیعی کشور را بر عهده دارد.
وی گفت: این شــرکت، گاز را بین حدود ۲۷.۵ میلیون مشترک در یک هزار و ۲۵۵ 

شهر، ۳۹ هزار و ۷۰۰ روستا و ۱۰۳ نیروگاه توزیع می کند.
مدیر برنامه ریزی تلفیقی شــرکت ملی گاز ایران در بیان عملکرد شــرکت ملی گاز 
در دولت سیزدهم و همچنین در مقایسه با ابتدای برنامه ششم، بیان داشت: در ابتدای 
برنامه ششم، طول خطوط فشار قوی ۳۵ هزار کیلومتر بود که در حال حاضر به ۳۹ هزار 
کیلومتر رسیده است، همچنین تعداد ایستگاه های تقویت فشار گاز از ۸۰ ایستگاه به ۹۰ 
ایستگاه، تعداد توربوکمپرسورها از ۲۷۶ به ۳۳۳ و خطوط شبکه از ۳۱۰ هزار کیلومتر به 
۴۴۰ هزار شبکه رسیده است.وی افزود: تعداد مصرف کنندگان شهری و روستایی از ۲۱ 

میلیون مشترک به ۲۷.۵ میلیون مشترک، گازرسانی به شهرها از یک هزار و ۸۵ شهر 
به یک هزار و ۲۵۵ شــهر و روســتاها از ۲۳ هزار و ۲۰۶ روستا به ۳۹ هزار و ۷۰۰ روستا 
افزایش یافته است.محمدحسینی با بیان اینکه سهم گاز در سبد انرژی در ابتدای برنامه 
پنجم ۶ درصد بوده و در حال حاضر ۷۴ درصد اســت، اظهار داشت: اکنون بهره مندی 

خانوارهای شهری از گاز طبیعی ۹۸.۵ درصد و خانوارهای روستایی ۸۵ درصد است.
مدیر برنامه ریزی تلفیقی شرکت ملی گاز ایران تاکید کرد: از زمان شروع به کار دولت 
ســیزدهم، یک هزار و ۱۵۵ کیلومتر خط فشار قوی راه اندازی شده است که معادل سه 
درصد رشد است، همچنین چهار ایستگاه تقویت فشار گاز به بهره برداری رسیده است 

که معادل پنج درصد رشد است.
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تیم تیراندازی شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون موفق شد عنوان قهرمانی این رشته را در بیست و هشتمین جشنواره فرهنگی ورزشــی جانبازان و معلولان شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب، 
گرامیداشت سردار شهید حاج قاسم سلیمانی کسب کند.

تیم 9 نفره تیراندازی این شرکت که مقام نخست مسابقات پیشکسوتان بالای 45 سال را نیز در خرداد ماه سال جاری کسب کرده است، در بیست و هشتمین جشنواره فرهنگی ورزشی جانبازان و معلولان 
شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب نیز افتخار آفرینی کرد.

شایان ذکر است،این رویداد با حضور 52۰ ورزشکار و کادر فنی در قالب 6 تیم ستاد اهواز و شرکت های بهره برداری نفت و گازمارون، کارون، گچساران، آغاجاری و مسجدسلیمان از 26 آبان در جزیره 
کیش  آغاز و تا 3 آذر ادامه خواهد داشت.

قهرمانی تیم تیراندازی 
جانبازان و معلولین نفت و 

گاز مارون

در ۲ سال فعالیت دولت 
سیزدهم با توجه به 
کارکرد گردشگری 

مازندران، استقرار شهر 
هوشمند در استان 

پیگیری شد و  نتایج 
خوبی به دست آمده 

است.

ایران زمین  

محمد بهرامی   |       مازندران با فراهم کردن زیر ساخت های لازم برای دستیابی به استانی هوشمند با گسترش فیبر فوری، اینترنت پر سرعت و استفاده از 
فناوری های نوین به همراه تعامل سازنده با نخبگان دانشگاهی از جمله استان های پیش رو در زمینه هوش مصنوعی است.

» تیک آف « هوش مصنوعی در مازندران

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/09/07
شماره : 1535

    الحاق ناوشکن دیلمان، امنیتی پایدارتر در 
شمال کشور رقم می زند

رییس ســتاد کل نیروهای مســلح گفــت: الحاق 
ناوشــکن دیلمان توانمندی ناوگان نیروی دریایی 
راهبــردی ارتش جمهوری اســامی ایــران را در 
دریای خزر ارتقا می دهد تا امنیــت پایدارتری در 
شمال کشــور فراهم کرده و همراهی روز افزونی با 
سایر ارتش های حاضر در این منطقه داشته باشد. 
سرلشــکر پاســدار محمد باقری امروز دوشنبه در 
مراســم الحاق ناوشــکن دیلمان به ناوگان شمال 
و منطقه چهارم نیروی دریایی ارتش، با اشــاره به 
موفقیت ناوگروه ۸6 نیروی دریایی ارتش در ماموریت 
به دور کره زمین افزود: ناوشکن های ساخت دست 
جوانان و صنعتگران میهنمان آن هم در دوران اوج 
تحریم ها، ظرفیت وتوانایی حضــور در تمام نقاط 
جهان را با اقتدار و سربلندی دارد.وی تصریح کرد: 
اتفاق امروز در ادامه این روند افتخارآمیز رقم خورد 
و شاهد الحاق ناوشکن دیلمان به ناوگان قدرتمند 
نداجا در دریای خزر و شــمال کشور هستیم.وی با 
بیان اینکه دریای خزر دریای صلح و دوستی است 
گفت: ما با همه همســایگان و کشورهای ساحلی 
دریای خزر روابط دوســتانه در همه ابعاد و نظامی 
داریم و از این مراســم پیام صلح و دوستی را دوباره 
به این کشورها و نیروهای مسلح آنها اعام می داریم.

وی اضافه کرد: این ناوشکن و سایر توانمندی های 
ما در نیروی دریایی در شــمال کشــور در خدمت 
تامین آرامش، امنیت ناوگان های تجاری، مقابله با 
تروریست ها و حوادث احتمالی آینده سازماندهی 
شــده و این توانمندی ها بدون کمــک بیگانگان، 
موجب شــده امنیتی پایدار و قابل اتکا برای تمامی 
فعالیت های ملت و همه کشورهای همسایه در دریای 
خزر فراهم کنیم.قدرت بازدارندگی و امنیت پایدار 
در گرو توانمندی و آمادگی نیروهای مسلح است و 
نیروی دریایی با حضور در دریاها، خلیج فارس، تنگه 
هرمز، دریای عمان، اقیانوس هند و سایر دریاها سهم 
مهمی در این قدرت و بازدارندگــی پایدار در برابر 

دشمنان دارد.

 مازندران در یک سال اخیر با حمایت دولت سیزدهم در مسیر ترویج و توسعه علم هوش مصنوعی قرار گرفت و مصداق این جمله استفاده از فناوری 
های نوین به همراه گسترش فیبر نوری و اینترنت پرسرعت در استان است.

صاحبنظران بر این باور هستند برای دستیابی به استان هوشمند و هوش مصنوعی باید از ظرفیت نخبگان دانشگاهی استفاده کرد که مازندران در این 
بخش از جمله استانهای پیش رو در کشور است.برای اینکه مازندران بتواند همه فعالیتهای خود را بر محور هوشمند سازی پیش ببرد نخبگان دانشگاهی 

باید در این زمینه احساس مسئولیت داشته باشند و در این حوزه دغدغه مند طرح ها را پیش ببرند.
مدیران ارشــد اســتان با ابراز خرسندی از درخشش علمی دانشگاه های مازندران در رتبه بندی های بین المللی، انتظار دارند این دانشگاه ها نقش 
فعالتری برای مازندران هوشمند داشته باشد.متولیان امر بر این باورند تعامل دانشگاه با دستگاه های اجرایی باید فراتر از شرایط کنونی برسد و دانشگاه 
در این حوزه خود باید یک مطالبه گر باشد.مازندران با فراهم کردن زیرساخت اینترنت پرسرعت برای 5۰۰ هزار مشترک با حمایت دولت سیزدهم در 
مسیر رونق اقتصاد دیجیتال در حرکت است.این استان که با احداث اولین شهر هوشمند ایران در یک ماه گذشته تحصین همگان را برانگیخت با عزمی 

جدی تر از گذشته مصمم به بهره مندی از ظرفیت فناوری های نوظهور همانند هوش مصنوعی است.
در این شهر هوشمند که در بابل احداث شده بود با استفاده از ظرفیت هوش مصنوعی، بابل به تصویر کشیده شد و در این شهر هوشمند بناهای 
تاریخی و میراثی بابل از جایگاه ممتازی برخوردار بودند.همچنین دانشجویان نخبه کشور، آرزوی های خود را برای آینده بابل در این شهرهوشمند به 

تصویر کشیدند که چگونه می توان با فناوری های نوین و بهره مندی سازه های ممتاز برای توسعه و پیشرفت شهر خود استفاده کرد.

در 2 ســال فعالیت دولت ســیزدهم با توجه به کارکرد گردشگری مازندران، 
استقرار شهر هوشمند در استان پیگیری شد و  نتایج خوبی به دست آمده است.

  دانشگاه مطالبه گر
در این پیوند استاندار مازندران بیان داشت: دانشگاه های مازندران باید برای 
تحقق اســتان هوشمند مطالبه گر باشد و این مهم با همکاری مناسب نخبگان 

دانشگاه به همراه مدیران دستگاه های اجرایی امکان پذیر است.
سید محمود حسنی پور با بیان این که افتخارات علمی دانشگاه های مازندران 
در عرصه های بین المللی برای ما یک افتخار اســت بیان داشت: برای دستیابی 
به استان هوشمند که تمامی کارهای آن هوشمند باشد نقش دانشگاه ها در این 

امر بسیار برجسته است.
وی با بیان این مطلب که دانشگاه باید با به میدان آوردن تمامی ظرفیت های 
علمی خود برنامه ریزی مناسبی ارائه کند، بیان داشت: در شرایط فعلی ما نیازمند 

اقدامات نو گرایانه هستیم تا بتوانیم خدمات مطلوب تری به مردم ارئه دهیم.
استاندار مازندران اظهار داشت: زیر ساخت های فناوری هوش مصنوعی همانند 
اینترنت پرسرعت در مازندران فراهم است و دانشگاه باید هر آنچه آموخته دارد 

برای تحقق مازندران هوشمندبه مرحله اجرا برساند.
این مقام مســوول با بیان ایــن این که، در دولت ســیزدهم نگاه ویژه ای به 
فناوری های جدید صورت گرفت، گفت: قبل از دولت سیزدهم مازندران یک مرکز 

رشد داشت و الان به هشت مرکز رشد افزایش یافته است.
حســینی پور ادامه داد: تا قبل از دولت ســیزدهم در مازندران 555 محصول 
دانش بنیان تولید می  شــد اما این آمــار در حال حاضر به 663 محصول دانش 

بنیان رسیده است.
استاندار مازندران تصریح کرد: با توجه به اینکه مازندران یکی از محوری ترین 
استان های اقتصادی کشور است، توجه به علوم جدید که زمینه رونق کسب و کار 

را فعال کند، مورد تاکید است.

  فناوری در خدمت اشتغال
استاندار مازندران بیان داشت: بهرمندی دانشجویان از فناوری های نوین باید 
به درجه ای از اهمیت برســد که دانشجو بعد از فارغ التحصیلی مشکل اشتغال 
نداشته باشد.وی با ذکر این مطلب که با گسترش هوش مصنوعی و به کارگیری 
صنایع از این ظرفیت، مازندران نباید تحصیل کرده بیکار داشته باشد، بیان داشت: 
مازندران در حوزه کشاورزی از جمله استان های پیشرو کشور است، و این استان 
برای ارتقای امنیت غذایی خود باید از فناوری های جدید در افزایش تولید و رونق 
صادرات استفاده کنیم.استاندار مازندران با بیان این که، هرچه در بخش کشاورزی 
سرمایه گذاری کنیم اثر بخش است، گفت: با استفاده از فناوری های نوین ما باید 

از حالت تولید سنتی خارج و در مدار حرفه ای کار کنیم.
نماینده عالی دولت در مازندران گفت: در 2 سال فعالیت دولت سیزدهم با توجه 
به کارکرد گردشگری مازندران، استقرار شهر هوشمند در استان پیگیری شد و  نتایج 
خوبی به دست آمده است.مدیر مخابرات منطقه مازندران در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا بیان داشت: با ســرمایه گذاری های انجام شده مخابرات مازندران آمادگی 
دارد، برای تحقق مازندران هوشمند به 5۰۰ هزار مشترک فیبر نوری واگذار کند.

علی نوروزی با بیان این که این اقدام در راستای تحقق اقتصاد دیجیتال انجام 
می شود، بیان داشت: اینترنت پرسرعت در قالب طرح نجما به مشترکین مازندرانی 

ارائه خواهد شد که در رونق اشتغال در قالب اقتصاد دیجیتال اثر گذار است.

برترین اخبار ایران و جهان
www.ofoghemroz.ir
٤٩١٠٥٠١٠    -    ٠٢١
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بعد از پشت سر گذاشتن یک فصل و نیم در بایرلورکوزن، سردار آزمون در تابستان اخیر از این تیم جدا شد. ستاره ایرانی مورد توجه چند باشگاه قرار داشت و حتی اخباری پیرامون بازگشت 
سردار به زنیت سن پترزبورگ وجود داشت اما نهایتاً مهاجم ایرانی در انتقالی جالب توجه و جذاب به رم پیوست تا بالاخره شاگرد ژوزه مورینیو شود. با توجه به ترافیک بالای خط حمله رم و 
وجود بازیکنانی نظیر روملو لوکاکو، آندره آ بلوتی و پائولو دیبالا کار برای حضور سردار آزمون در ترکیب رم دشوار بوده است. با این حال آزمون با توجه به توانایی های بالایش دقایقی فرصت 
بازی پیدا کرده و اتفاقاً اخیراً توانست اولین گل خود را هم برای تیم مورینیو به ثمر برساند.سردار فرم خوب خود را در بازی های ملی نیز تکرار کرد تا این یک خبر خوب برای مورینیو باشد 
و به این سرمربی پرتغالی ثابت کند که در صورت استفاده از این مهاجم ایرانی در ادامه فصل قطعاً او جواب اعتمادش را خواهد داد. با این حال اینجا یک مسأله مهم مطرح است. به زودی 
تامی آبراهام نیز به شکل کامل از بند مصدومیت رهایی خواهد یافت و این موضوع کار سردار آزمون را برای حضور در ترکیب رم به مراتب دشوارتر خواهد کرد؛ موضوعی که باعث شده حالا 

رسانه های ایتالیایی از آن به عنوان یک دلیل برای جدایی احتمالی آزمون از جالوروسی در ژانویه یاد کنند.

 احتمال جواب منفی 
آزمون به بولونیا

 پنجره نقل و انتقالات استقلال باز است 
یا بسته؟

شکایت باشگاه سانتاکلارا توسط مدیران باشگاه 
استقلال هنوز تعیین تکلیف نشده و این موضوع 
به احتمال زیاد منجر به ممنوعیت جذب بازیکن 
در نیم فصل خواهد شد. مسئولان باشگاه استقلال 
همچنان بسته شــدن پنجره نقل و انتقالات به 
واســطه شکایت سانتاکلارا را تأیید نمی کنند اما 
زمزمه های نگران کننده ای در این خصوص به گوش 
می رسد و ممکن است استقلال در نیم فصل نتواند 
بازیکن جدیدی را به خدمت بگیرد. تا آن زمان البته 
هنوز فرصت هست. از اوایل بهمن ماه تا اوایل اسفند 
ماه استقلال فرصت فعالیت در نقل و انتقالات را 
دارد کــه در این بازه می توان با پرداخت بدهی ها 
مشکلات را از بین برد و مانع از ممنوعیت جذب 
بازیکن جدید شد. البته باید توجه داشت که تا آن 
روز محرومیت جدیدی گریبان استقلال را نگیرد 
چون سه پرونده باز دیگر پیش روی استقلال قرار 
دارد و مدیران این باشگاه باید آمادگی کافی برای 
عبور از بحران احتمالی را داشته باشند. لازم به ذکر 
است که مدیران استقلال اگر موفق به بازگشایی 
پنجره نقل و انتقالات شوند باز هم باید مواظب عبور 
از سقف در نیم فصل هم باشند و جرایمی در آن 
زمان نیز برای متخلفان در نظر گرفته خواهد شد.

   امیدوار به کسرنشدن امتیاز
از اســتقلال امتیاز کسر می شود یا نمی شود؟ 
این ســؤالی است که صادق ورمزیار، پیشکسوت 
اســتقلال به آن پاسخ داده است. ورمزیار در این 
باره گفته: »از استقلال امتیاز کسر نمی شود به این 
دلیل که بازیکن آن چنانی جذب نکرده است.« این 
صحبت در حالی انجام شده که هنوز فدراسیون 
فوتبال پاسخ نهایی درباره ارجاع پرونده استقلال 
به کمیته انضباطی را به رسانه ها ابلاغ نکرده و این 
ماجرا همچنان مبهم باقی مانده اســت. قرار بود 
در هفته جاری رأی پرونده اســتقلال صادر شود 
و فدراسیون فوتبال رسماً اعلام کند که استقلال 
تخلفی انجام داده یا خیر اما هنوز هیچ دستوری 
درباره این ماجرا داده نشده و باید همچنان منتظر 

شور نهایی مسئولان ذیربط بود.

 حق با نکونام است
مهدی امیرآبادی، پیشکسوت باشگاه استقلال 
درباره اتفاقاتی که در اصفهان رخ داده این نظر را 
داده اســت: »باید به سرمربی حق داد. چه نکونام 
چــه فردی دیگر، فکر کنیــد یک نفر ۹۰ دقیقه 
گوشــی موبایلش را جلوی صورت شما بگیرد و 
فیلمبرداری کند! مربی تمرکزش را روی موفقیت 
تیمش گذاشــته، حواسش به مسابقه و عملکرد 
تیمش در زمین است. این کارها تمرکز هرکسی 
را به هم می زند و او را ناراحت می کند. البته برخی 
مربیان عاشق »ادا اصول« جلوی دوربین هستند. 
کسانی که دنبال ادابازی و نمایش هستند این کارها 
را دوست دارند اما برخی دوست ندارند و تمرکزشان 

روی بازی و تیمشان است.« 

  اللهیار در رادار ولفسبورگ؟
اللهیار صیادمنش هرگز تصور نمی کرد چنین 
شرایطی را در هال سیتی تجربه کند.مهاجمی که 
با اما و اگرهای فراوان راهی هال سیتی شد و خیلی 
زود توانست به ترکیب اصلی این تیم برسد، حالا 
فقط روی نیمکت می نشیند و خبری از حضورش 
در ترکیب لیام روسینر نیست.صیادمنش 22 ساله 
این فصل تنها 3 بار در ترکیب هال سیتی قرار گرفته 
و دقایق بازی اش هم از 3۰ دقیقه بالاتر نرفته. در 
این اوضاع و احوال اما شــایعه هایی درباره انتقال 
اللهیار به بوندس لیگا شنیده می شود.گویا مدیران 
ولفسبورگ شــرایط انتقال این مهاجم ایرانی را 
بررسی می کنند تا ببینند آیا می توانند صیادمنش 

را جذب کنند یا نه؟ 

  بنا به گفته شاهدان ماجرا 
این بار سبک فیلمبرداری 

در اصفهان متفاوت بوده 
و دوربین فیلمبرداری 
کوچکی شبیه دوربین 

عکاسی در دست فیلمبردار 
بوده است.

بازیدرجریانبود،نکواخراجمیشد

ورزش 

سعید جمشیدیان    |  نیمکت خالی، هیچ کس هم داخل زمین نیست، اما صدای نکونام از کنار زمین می آید، تنها دوربینی که پشت نیمکت ذوب 
همچنان روشن است به طرف صدا حرکت کرده و روی سرمربی استقلال زوم می کند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/09/07
شماره : 1535

نکونام با فیلمبردار کنار زمین درگیر شده و بعد از اینکه گوشی فیلمبردار را روی زمین پرتاب می کند، با حالت عصبی به 
رختکن می رود، خبرنگاران همگی به طرف صدا می روند تا چیزی از قلم نیفتد.

 تمام ماجرای درگیری سرمربی استقلال با فیلمبردار ورزشگاه فولاد شهر به همین قاب ختم می شود. تنها شخصی که از 
نزدیک تمام این ماجرا را تماشــا کرده، حتی در جریان مکالمه آنها بوده و گزارشــش سند این اتفاق است، جلال مرادی ناظر 

بازی است، همان داور سابق کرمانشاهی که جدیتش در جریان بازی زبانزد همه بود. 
مرادی هیچ فرقی با دوران قضاوتش ندارد همچنان همان قدر سختگیر است و البته حاضر نیست حرف بزند. روز گذشته 

وقتی خواســتیم به عنوان فرد مطلع کمی از ماجــرا را برای ما تعریف کند و یا حداقل بگوید 
مقصر چه کسی بوده، حرفی نزد. حتی در پاسخ به سؤال ما که از او پرسیدیم آیا صحت دارد 
نکونام به فیلمبردار فحاشــی کرده هم گفت: »نمی توانم حرف بزنم، در گزارش آمده ســازمان 

لیگ در جریان است.«
 

  قانون مقصر اصلی!
 اما نه نکو مقصر است، نه فیلمبردار اینجا. نقص قانون دوباره باعث بروز مشکل جدیدی در 
فوتبال شده است. بنا به گفته شاهدان ماجرا این بار سبک فیلمبرداری در اصفهان متفاوت بوده 
و دوربین فیلمبرداری کوچکی شبیه دوربین عکاسی در دست فیلمبردار بوده است که با دوربین 
کوچک به بازیکنان، مربیان و حتی داور چهارم نزدیک می شــده تا شکارچی لحظات حساس 

بازی باشد و همین مسأله منجر به عصبانیت سرمربی استقلال شده است.
 در حالی گفته می شود ای اف سی در چنین مواقعی به صورت کاملًا واضح و با ذکر اندازه 
فاصله بین فیلمبردار با عوامل بازی، وظایف همه را در کنار زمین مشــخص کرده است، اما در 
آیین نامه ای که در فوتبال ایران استفاده می شود بدون ذکر دقیق فاصله قانونی، فقط به صورت 
کلی در مورد چنین مواردی توضیح داده شده و خیلی جزئی نگری نشده تا افرادی که کنار زمین 
هستند وظایف و حد و حدود خود حتی فاصله قانونی را بدانند و برای هم ایجاد مزاحمت نکنند. 
وقتی پروتکل قانونی چنین مسأله ای مشخص نیست و افراد نمی دانند فاصله قانونی چقدر باید 
باشد، بروز مشکلاتی از این دست کاملًا طبیعی است و در چنین مواردی نه باید فیلمبردار کنار 

زمین را مقصر دانست و نه نکونام را. 
بعــد از بــروز این اتفاق وقتی خبرنگاران علت بروز آن را از ســامره سرپرســت اســتقلال 
پرســیدند، به این نکته اشــاره داشــت که فیلمبردار در جریان بازی دائماً در فاصله نزدیک 
 بــه نکونــام فیلمبــرداری کرد بــه همین دلیل ســرمربی اســتقلال عصبی شــد و چنین 

واکنشی نشان داد. 
در شــرایطی که فیلمبردار بازی وظیفه خود را انجام داده و قصدش این بوده که صحنه ای 
حســاس از بازی و یا واکنش های نکونام را در کنار زمین از دســت ندهد، ســرمربی استقلال 
که فشــار زیادی را متحمل شــده و تیمش بازی برده را با مســاوی عوض کرده، قطعاً عصبی 
 بــوده و هــر اتفاق)حتی عادی( هــم می تواند او را عصبی کند. شــاید اگــر قانون در چنین

 مــواردی به صورت دقیق تمام موارد را توضیح می داد، مســئولان کنار زمین هم قبل از بروز 
چنین مشکلی جلوی آن را می گرفتند.

 
  نکو شانس آورد داور ندید

 نکونام خوش شانس بود چون این اتفاق وقتی افتاد که گروه داوری به رختکن رفته بودند 
و هیــچ کــس کنار زمین نبود. اگر داور بازی همچنان در زمین و یا کنار زمین بود طبق قانون 
موظف بود ســرمربی اســتقلال را اخراج کند و نکونام بازی فولاد را از دست می داد. در چنین 

حالتی نکو مجبور می شد که در اهواز از روی سکوها بازی را دنبال کند. 
قانــون بــه داور بازی این اجازه را می دهــد که در جریان بازی یا قبــل و بعد از بازی اگر 
بازیکنان یا مربیان با تماشــاگر، حریف، عکاس و فیلمبردار درگیر شــوند، آنها را اخراج کند. 
ســرمربی استقلال هم با خوش شانسی مواجه شد که ســلطانی به رختکن رفت و هیچ کدام 
از ایــن صحنه ها را ندید. اما معلوم نیســت بعد از بازی جلال مــرادی به عنوان ناظر بازی چه 
 گزارشــی برای کمیته انضباطی نوشــت. اگر مرادی در گزارش خود نکونام را مقصر درگیری

 بداند و یا از فحاشی این مربی چیزی نوشته باشد، استقلال با دردسر جدیدی در آستانه بازی 
با فولاد مواجه می شود.

رطق رترب گیل رد میت نیا هقباسم 8 زا یزاب 7 رد نآ هناشن هب و هدوب دسلا نایبرم یوس زا دامتعا نیرتشیب دروم یهاگشاب حطس رد وا .تسا هدوب هناگود یناگدنز کی لصف نیا رد لقا لا رطق »دسلا« یناریا ناوج عفادم یوابزح نیمادمحم یشزرو یگدنز 
میانگین گلزنی مهاجمان استقلال در لیگ.تسا هتفرگن رارق هدافتسا دروم تباث بیکرت رد هاگ چیه ،ناشوپ یلم عمج رد روضح و یو زا ییون هعلق ریما هرابدنچ توعد مغر هب ناریا نلااسگرزب لابتوف یلم میت رد وا اما هدرک راک مه بوخ و هتفر نادیم هب )دنمان یم ناگراتس گیل ار نآ هک(

استقلال هنوز مهاجم ششدانگ که بار گلزنی را به تنهایی 
به دوش بکشــد، در ترکیب خود ندارد. گرچه تعدد گلزنان در 
استقلال نشان دهنده فراوانی گلزنی میان بازیکنان است و این 
خود یک فاکتور بســیار مطلوب محســوب می شود اما فقدان 
تک مهاجمی که از نظر گلزنی تکیه گاه همیشگی تیم باشد، آمار 
نگران کننده ای از تعداد گل های زده استقلال توسط مهاجمان 

به وجود آورده است.
در 1۰ هفته ای که از لیگ برتر گذشــته تعداد گل هایی که 
توســط مهاجمان استقلال به ثمر رسیده از عدد 7 فراتر نرفته 
است. مهرداد محمدی)3گل(، آرمان رمضانی)2گل(، ارسلان 
مطهری)1گل(، گوســتاوو بلانکو)1 گل( و پیمان بابایی)بدون 

گل زده( را در کارنامه خود به ثبت رسانده اند.
در این میان وضعیت مهرداد محمدی مطلوب تر از سایرین 
است اما قفل شدن پای این بازیکن در گلزنی بعد از دو گلی که 
در بازی با شمس آذر به ثمر رساند، نشان می دهد که اشکالاتی 

در ســبک بازی استقلال در فاز هجومی وجود دارد و استقلال 
باید رویکــرد تازه ای را در خط حمله ایجاد کند و یا اینکه در 

نیم فصل اقداماتی در راستای تقویت تیم انجام دهد.
هرچند که برخی عوامل در به وجود آمدن این وضعیت نقش 
داشته اند و نباید از یاد برد که مهرداد محمدی چند هفته طول 
کشیده به آمادگی کامل برسد و به یکی از بازیکنان اصلی در 
خط حمله تبدیل شود. گوستاوو بلانکو که در بازی با تراکتور 
اولین گل خود را به ثمر رســاند نیز هفته ها بعد از شروع لیگ 
برتر وارد ترکیب اســتقلال شــده و پیمان بابایی نیز که گلی 
برای استقلال به ثمر نرسانده، با مصدومیت مواجه شده است.

در این میان ارسلان مطهری به دلایلی قدری از پازل اصلی 
استقلال فاصله گرفته است و روی همان یک گلی که در ابتدای 
لیگ به ثمر رساند، متوقف مانده است. آمار آرمان رمضانی اما 
قدری امیدوار کننده تر اســت و ایــن بازیکن که تا مرز جدایی 
از اســتقلال پیش رفته بود، وضعیت مناسب تری در قیاس با 

مطهــری، بلانکو و بابایی دارد و با دو گلی که وارد دروازه رقبا 
کرده آمار مطلوب تری را در اختیار گرفته است.

در۹۰۰ دقیقه ای که از لیگ بیست و دوم گذشته میانگین 
گلزنی مهاجمان استقلال به هر 128 دقیقه یک گل می رسد 
که این نشــان دهنده مطلوب نبودن تعداد گل هایی است که 

در 1۰ بازی اخیر توسط مهاجمان آبی به ثمر رسیده است.
البته این وضعیت تنها مربوط به این فصل نیســت و حتی 
در فصــل قهرمانی اســتقلال نیز مهاجمی کــه در همه حال 
کمک گلزن باشد و درنهایت به کفش طلای لیگ برتر برسد، 
در ترکیب اســتقلال وجود نداشته است و به نوعی بار گلزنی 
میان بازیکنان تقســیم شده است. اینکه در استقلال همه گل 
می زنند به لحاظ فنی اتفاق خوشــایندی است. همین حالا در 
میان مدافعان استقلال سلیمی، سهرابیان و مرادمند پای شان 

به گلزنی باز شده است.
صالح حردانی و آرش رضاوند نیز در صف گلزنان اســتقلال 

دیده می شوند و البته استقلال یامگا را هم در اختیار دارد که 
با دو گل درکنار رمضانی اســت اما یامگا را نمی توان به عنوان 
مهاجم تلقی کرد و او به لحاظ سبک بازی بیشتر مناسب بازی 

در پست دفاع راست یا هافبک راست است.
با همه این تفاســیر اما محدود شــدن تعداد گل های زده 
مهاجمــان اســتقلال تا پایان 1۰ بــازی روی عدد 7 احتمالاً 
جواد نکونام را به تکاپو خواهد انداخت تا اشــکالات زیرپوستی 
خط حمله تیمش را برطرف ســازد. حال اینکه او با اقداماتی 
در نیم فصل و اعمال برخی تغییرات تازه به دنبال رســیدن به 
اهداف خود باشــد یا اینکه بخواهد با انجام تمرینات انفرادی و 
تاکتیکی از عهده این مشکل ناخواسته برآید، سؤالی است که 
قطعاً ذهن سرمربی استقلال را در تعطیلات دوباره ای که پیش 
روی اســتقلال قرار گرفته درگیر خود خواهد کرد. استقلال تا 
بازی بعد 14 روز فرصت دارد و این زمان مناســبی اســت تا 
دست کم تمرینات انفرادی برای مهاجمان در نظر گرفته شود 
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دانشمندان می گویند ارتباط مستقیمی میان 
مصــرف غذاهای فوق فرآوری شــده و ابتلا به 

سرطان های دهان و گلو یافته اند.
 به نقل از اس ای، بر اساس مطالعه جدیدی 
که توســط پژوهشگران دانشــگاه بریستول و 
 )IARC(آژانــس بین المللی تحقیقات ســرطان
انجام شده اســت، مصرف بیشتر غذاهای فوق 
فرآوری شــده)UPFs( با افزایش خطر ابتلا به 
سرطان های دهان، گلو و مری مرتبط است.این 
پژوهش، عادات تغذیه و ســبک زندگی ۴۵۰ 
 هزار و ۱۱۱ بزرگسال را که برای یک بازه زمانی

 تقریباً ۱۴ ساله دنبال شده بودند، مورد بررسی 
قرار داد.

 یک نتیجه غیر منتظره
شــاید شگفت انگیزترین کشــفی که از این 
مطالعــه به دســت آمد، این باشــد که چاقی 
ناشــی از مصرف بالای غذاهــای فوق فرآوری 
 شــده تنها عامل مؤثر در ایجاد این سرطان ها 

نبوده است.
فرناندا مورالس-برستاین دانشجوی دکترا در 
دانشگاه بریستول و نویسنده اصلی این مطالعه 
گفت: غذاهای فوق فرآوری شــده در چندین 
مطالعه مشاهده ای با اضافه وزن و افزایش چربی 

بدن مرتبط بوده اند.
 این امر منطقی است، زیرا آنها به طور کلی 
خوشمزه، راحت و در دسترس، ارزان، حجیم و 

دارای کالری بیش از حد هستند.
وی افزود که این تجزیه و تحلیل نشان داد 
که ارتباط بین مصــرف غذاهای فوق فرآوری 
شــده و سرطان های دستگاه گوارش فوقانی به 
نظر نمی رسد با شاخص توده بدن یا نسبت دور 

کمر به باسن مرتبط باشد.
بر اســاس یافته های ایــن تیم، خوردن ۱۰ 
درصد غذاهای فوق فرآوری شــده بیشــتر با 
۲۳ درصد افزایش خطر سرطان سر و گردن و 
۲۴ درصد افزایش خطر ابتلا به ســرطان مری 

مرتبط است.
تنهــا بخش کوچکــی از ارتباط آماری بین 
مصــرف غذاهای فــوق فرآوری شــده و بروز 
ایــن بدخیمی های دســتگاه گــوارش فوقانی 
را می تــوان با افزایــش چربی بــدن توضیح 
داد کــه باعث می شــود نویســندگان حدس 
 بزنند که مکانیســم های دیگری ممکن اســت

 در کار باشند.
غذاهای فوق فرآوری شــده تحت فرآوری 
گسترده ای قرار می گیرند و حاوی تعداد زیادی 
افزودنــی، نگهدارنده، طعم دهنده ها، رنگ ها و 
امولسیفایرها هســتند، به این معنی که صرف 
نظر از اینکه منجر به افزایش وزن می شوند، به 

طور ذاتی برای بدن انسان مضر هستند. 
علاوه بر این، بســته بندی این مواد غذایی و 
فرآیند تولید آنها نیز ممکن است مقصر باشد، 
زیرا باعث می شوند مواد شیمیایی سمی به غذا 

اضافه شوند.

 تحقیقات بیشتری لازم است
برای یافتن تمام مکانیســم هایی که ممکن 
است ارتباط مشاهده شده بین سرطان و غذاهای 
فوق فرآوری شده را توضیح دهد، به تحقیقات 

بیشتری نیاز است.
 با این حال، از آنجایی که چاقی بدن نمی تواند 
این ارتباط را در این مطالعه نشان دهد، مورالس-

برستاین اضافه کرد که بعید است تمرکز صرف 
بر درمان کاهش وزن کمک زیادی به پیشگیری 

از این شرایط کند.
برای افزایش تندرستی عمومی، متخصصان 
ســلامت اغلب از تمرکز بر یــک رژیم غذایی 
متعادل که شــامل غذاهای کم فرآوری شــده 
و کامل مانند میوه ها، سبزیجات، غلات کامل، 
پروتئین های بدون چربی و چربی های ســالم 

است، حمایت می کنند.
کاهش استفاده از غذاهای فوق فرآوری شده 
به شدت به عنوان یک گام مثبت در جهت بهبود 
عادات غذایی و اجتناب از مشــکلات سلامتی 

مرتبط با تغذیه در نظر گرفته می شود.
دکتــر هلن کروکر نایــب رئیس پژوهش و 
سیاســت در صندوق جهانی تحقیقات سرطان 
نتیجه گیری کرد: ارتباط بین مصرف بیشــتر 
غذاهای فــوق فرآوری شــده و افزایش خطر 
ابتلا به ســرطان دســتگاه گوارش فوقانی، از 
توصیه هــای پیشــگیری از ســرطان ما برای 
 خــوردن یــک رژیم غذایــی ســالم، غنی از 
 غــلات کامــل، ســبزیجات، میــوه و لوبیــا 
حمایت می کند. بایــد در اینده نزدیک از این 
رژیــم غذایی جهانی و به صورت گســترده در 
دسترس قرار گیرد تا هر چه سریعتر از بیماری 
 های که از بابت تغذیه نادرست در جهان به آن

 دست گریبان هستیم نجات پیدا کنیم .

ارتباط غذاهای فوق فرآوری 
 شده با سرطان های 

دهان و گلو

دلار  50.350

یورو 54.650

پوند  62.600

درهم  13.850

لیر  1.740

سکه  تمام  28.800.000

سکه نیم  15.250.000

سکه ربع  10.250.000

سکه یک گرمی  5.750.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

 نفت خام در
 سراشیبی سقوط

عاطفه دهقانی     | پورشه پانامرا جدید با یک 
پیشــرانه پیشــرفته و تغییرات جذاب ظاهری 
رونمایی شد. اگر علاقه مند به اخبار خودرو هستید، خبر خوب 
و جذاب رونمایی از نســل جدید خودرو پورشــه پانامرا با یک 
پیشــرانه پیشــرفته و تغییرات ظاهری جذاب اســت. نسل 
خودروهــای پانامرا، که خودروهای هیبریدی و برقی پورشــه 
هستند، یکی از محبوبترین سری خودروهای این کمپانی بزرگ 
میشود. حالا نیز نسل سوم این خودروها معرفی شده که بنابه 
تقاضای زیاد مشتریان، پورشه برای تامین خودروها، این نسل 

خودروها در ۴ مدل E-Hybrid معرفی کرده است.
تفاوت این مدل ها در این است که هر چه مدل بالاتر میرود، 
از لحاظ فنی قوی تر شــده و از لحاظ مصرف نیز کم مصرف 
میشــود. همچنین برد تمام الکتریکی نیز یکی از فاکتورهای 
مدل بالا بودن این نســل از خودروهای پورشه است. فعلا هم 
پورشه مشخصات یکی از این ۴ مدل نسل سوم خودروهای خود 

را معرفی کرده است و از مابقی اطلاعاتی در دسترس نیست.
نســخه ای اطلاعات آن منتشــر شده اســت پانامرا توربو 
E-Hybrid نام دارد و ما مشخصات آن را بررسی خواهیم کرد.

این خودرو مجهز به یک موتور ۴ لیتری V8 توئین توربو با 
توربوشارژرهای اصلاح شده و یک موتور تمام الکتریکی یکپارچه 
با گیربکس اســت. موتور برقی این خودرو از یک باطری ۲۵.9 
کیلووات ســاعتی اســتفاده میکند. گیربکس هشت سرعته 

دوکلاچه بروز شده نیز در تنظیم پیشرانه کمک خواهد کرد.
بنابر اطلاعات منتشر شده، یکپارچه کردن گیربکس و موتور 
الکتریکی و قرار دادن آنها در یک محفظه مشترک باعث شده 
اســت تا وزن خودرو حدود ۵ کیلوگرم کاهش داشته و تولید 

قدرت موتور الکتریکی بیشــتر شــده و می تواند تا ۱9۰ اسب 
بخار به تنهایی قدرت تولیــد کند. هر دو موتور این خودرو با 
قدرت عجیب خود، مجموعا توان تولید ۶۸۰ اسب بخار قدرت 
را دارند که باعث شده است شتاب ۰ تا 9۶ کیلومتر بر ساعت 
را فقــط در عرض ۳ ثانیه و حداکثر ســرعت ۳۱۵ کیلومتر بر 

ساعت را طی کند.
بنابر گفته ها، این مدل در واقع رتبه دوم را از آن خود دارد و 

دو مدل ضعیف تر نیز پس از این ساخته شده است.
نسخه های تمام بنزینی هم با نام های پانامرا پایه و پانامرا 
۴ معرفی شده است. تفاوت این دو مدل در این است که پانامرا 
پایــه، از نوع محرک عقب اســت و پانامرا ۴ از نوع چهار چرخ 
محرک اســت. هــر دو خودرو از موتــور ۲.9 لیتری V۶ توربو 

استفاده می کنند.
این موتور با پیشرفت هایی که مثل بهبود فشار بوست، تزریق 
سوخت و زمان بندی جرقه زنی شمع ها یافته است، توان تولیدی 
را تا ۳۵۳ اسب بخار قدرت و گشتاور را ۵۰۰ نیوتون متر افزایش 
داده اســت. به لطف این موتور ارتقاء یافته، حالا هر دو خودرو 
نیز ســریعتی شده اند؛ بطوریکه شتاب ۰ تا 9۶ ثانیه در پانامرا 
پایه ۵ ثانیه و در نسخه چهارچرخ محرک ۴.۷ ثانیه طول است.

در نسل جدید پانامرا، سیستم تعلیق از نوع بادی دو محفظه 
ای و دو سوپاپی است که سیستم تعلیق فعال پورشه نیز کنترل 
آنها را بر عهده دارد. در این سیستم کنترل سیستم تعلیق، از 
فشرده سازی و برگشت کمک فنر از هم جدا شده است که باعث 
راحتی بیشتر میشود.همچنین پورشه دو مورد را نیز به صورت 
سفارشی در خودروی شما تعبیه میکند. سیستم کنترل سواری 
فعال، که در تمام نســخه های تمام بنزینی Panamera وجود 

دارد را به صورت سفارشــی در نسخه های هیبریدی هم قرار 
میدهد. این سیستم که قرار است بادی رول و تمام حرکات بدنه 
خودرو را کنترل کند، باعث میشود خودرو مانند موتورسیکلت 
در پیچ خم شود. همچنین سیستم کنترل بر فرمان گیری برای 

چرخ های عقب نیز سفارشی خواهند بود.
خودروهای نســل سوم Porsche Panamera در مقایسه با 
نسل های قبل تغییرات ظاهری چندان زیادی نداشته اند ولی 
تغییرات محســوس است و باعث تمایز این نسل از نسل های 
قبل میشود. بطوریکه در این نسل چراغ های LED جلو از نوع 
ماتریکس بوده و در قســمت بــالای جا پلاک هم یک ورودی 
هوا اضافه گذاشته است تا روند کاهش دما موتور سهولت یابد.

گویا پورشه قصد دارد علاوه بر تغییرات ظاهری که در این 
نسل انجام شده است، در هر مدل نیز ویژگی های منحصر با آن 
مدل را داشته باشد. حال در نسخه پانامرا توربو E-hybrid، نوع 
دماغه منحصر در این مدل شده و دیفیوزر عقب، سر اگزوزهای 
برنزی و در طرفین ورودی های هوای جلو، رنگ خاص توربونایت 

باعث تمایز این مدل خواهد شد.
در نسل جدید کنسول بازطراحی شده و شاهد نوع جدیدی از 
کنسول ها هستیم. همچنین یک نمایشگر ۱۰.9 اینچی نیز قابل 
سفارش خواهد بود که اطلاعاتی مانند نمایش عملکرد خودرو و 

سیستم اطلاعاتی-سرگرمی نمایش خواهد داد.
پورشه ثبت نام نسل جدید خودروهای جدید پانامرا را شروع 
کرده است و در بهار ۲۰۲۴ به نمایندگی ها خواهد رسید. قیمت 
پایه از ۱۰۱.۵۵۰ دلار آغاز می شود و برای پانامرا ۴، ۱۰۸.۵۵۰ 
دلار خواهد بود. نسل جدید پانامرا در کارخانه لایپزیگ تولید 

خواهد شد.

 قیمــت نفت روز دوشــنبه کاهــش یافت و نفت 
برنت نیز در روندی مشــابه، به ۸۰ دلار در هر بشــکه 

سقوط کرد.
 به نقل از اینوســتینگ، قیمت نفت روز دوشــنبه 
کاهش یافت و نفت برنت نیز در روندی مشابه، به ۸۰ 
دلار در هر بشکه سقوط کرد. گفتنی است قیمت نفت 
خام وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۳۶ سنت یا 
۰.۵ درصد کاهش، به ۷۵.۱۸ دلار در هر بشکه رسید، 
در حالــی که معاملات آتی نفت برنت با ۳۷ ســنت یا 
۰.۵ درصد کاهش، ســطح ۸۰.۲۱ دلار در هر بشکه را 

به ثبت رساند. 
بدیهی اســت که هر دو قرارداد در هفته ی گذشته 
اندکی افزایش یافتند. این رشد در واقع، اولین افزایش 
هفتگی آنها در پنج سال گذشته به پشتوانه ی این انتظار 
بود که عربستان ســعودی و روسیه می توانند کاهش 

داوطلبانه ی عرضه را در اوایل سال ۲۰۲۴ لغو کنند.
سرمایه گذاران در انتظار نشست اوپک پلاس در اواخر 
این هفته بودند که در این نشست انتظار می رود مقامات 
در مورد برنامه هایی برای کاهش بیشــتر و همچنین 
توافق در مورد محدودکردن عرضه در سال ۲۰۲۴ بحث 
کنند. پس از آنکه سازمان کشورهای صادرکننده ی نفت 
و متحدان آنها، از جمله روسیه، موسوم به اوپک پلاس، 
نشســت وزیران را که هدف آن، رفع اختلافات اهداف 
تولید برای تولیدکنندگان آفریقایی بود، به ۳۰ نوامبر 
به تعویق انداخت، قیمت ها در اواسط هفته ی گذشته 
کاهش یافت.براساس اعلام تحلیلگران گلدمن ساکس، 
پیش از نشست اوپک پلاس، صادرات تخمین زده شده 
توسط کشــورهای اوپک به ۱.۳ میلیون بشکه در روز 

رسید که از سطوح ماه آوریل، کمتر بود.
اگرچه انتظار می رود عربســتان ســعودی از میزان 
کاهش داوطلبانه ی ۱ میلیون بشــکه ای خود در سال 
آینــده بکاهد، اما تحلیلگران ING بر این باورند که جو 
بازار با توجه به اختلافات اوپک پلاس بر سر سهمیه های 
تولید، منفی است. با این حال، بنا به اظهار چهار منبع 
اوپک پلاس به رویترز در روز جمعه، این گروه به سازش 
نزدیک تر شده است.افزون بر آن، انتظار می رود کاهش 
یکجانبه ی عربســتان و روسیه تا حداقل سه ماهه اول 
۲۰۲۴ تمدید شــود.از سوی دیگر، تحلیلگران ING در 
یادداشتی به اعمال فشار نزولی بیشتر بر بازار، با توجه 

به مازاد عرضه در سه ماهه ی اول اشاره کردند.

ضمانت حضور سربازان در بازار 
کار چیست؟

معاون اجرایی ارتش جمهوری اســلامی ایران گفت:گذراندن 
دوره های مهارتی از سوی سربازان ضمانتی برای حضور در بازار کار 
است.امیر سرتیپ محمد محمودی از برگزاری مسابقات کشوری 
مهارت حرفه ای کارکنان وظیفه در اواخر ســال جاری خبر داد و 
گفت: گواهینامه ای که در پایان دوره های مهارت آموزی ســربازان 
از سوی ســازمان فنی و حرفه ای صادر می شــود، ضمانتی برای 
حضور این افراد در بازار کار و اشــتغال است.وی خاطرنشان کرد: 

در تعامل با ســازمان فنی و حرفه ای و جمعیت هلال احمر و نیز 
قرارگاه مهارت آموزی کارکنان وظیفه ستاد کل نیروهای مسلح و با 
برنامه ریزی های صورت گرفته، اولین دوره مرحله استانی مسابقات 
سراسری مهارت آموزی سربازان به صورت همزمان در استان تهران 
و ۱۶ استان کشور برگزار شد.وی افزود: در مرحله یگانی این مسابقات 
 که امسال از دوم تا بیستم آبان ماه با شعار »سربازان ماهر، پنجه های 

کارآمد، اشتغال مؤثر« برگزار شد.

 آیا طلا 
عقب نشینی می کند؟

معرفی لوسید گرویتی؛ اولین شاسی بلند الکتریکی خودروساز کالیفرنیایی

طلا از بالاترین ســطح شــش ماهه خود در ۲۰۱۸ 
دلار در هر اونس تروی عقب نشــینی کرد؛ حال آنکه 
شاخص دلار آمریکا در حوالی ۱۰۳.۴۰ در نوسان است.

به گزارش شــبکه اطلاع رسانی طلا و ارز به نقل از 
»اف ایکس استریت« طلا در جلسه ی معاملات آسیایی 
روز دوشنبه، از بالاترین سطح شش ماهه خود در ۲۰۱۸ 
دلار در هر اونس تروی عقب نشینی کرد و به این ترتیب 
از میزان رشدهای روزانه ی خود کاست. قیمت این فلز 
گرانبها، در زمان نگارش این مطلب، حدود ۲۰۱۰ دلار 
افزایش یافت.در حوزه ی ارز ایالات متحده، شاخص دلار 
آمریکا )DXY( در حوالی ۱۰۳.۴۰ حرکت می کند و در 
تلاش است تا به لطف بهبود بازدهی خزانه داری ایالات 
متحده، زیان های قبلی را متوقف کند. از ســوی دیگر، 
بازده اوراق قرضه ۱۰ ســاله و ۲ ســاله ایالات متحده 

در زمان انتشار به ترتیب ۴.۵۰ و ۴.9۷ درصد است.
گفتنی اســت موضوعی که منجر به تقویت قیمت 
طلا شد، احساسات مثبت ناشی از انتشار اخباری مبنی 
بــر حمایت های بانک خلق چین )PBoC( در بخش 
مالی بود. در این راســتا، بانک خلق چین اطلاعیه ای 
در مورد افزایش حمایت مالی از شرکت های خصوصی 
صادر کرد که برخی گزینه های حمایتی اعم از قراردادن 
شرکت های خصوصی در فهرست بندی و تامین مالی، 

ادغام و تملک، و بازسازی را در بر می گیرد.

گرویتی، اولین شاسی بلند لوسید اخیراً معرفی شد. در ادامه نگاهی به جزئیات شاسی 
بلند الکتریکی Gravity شامل مشخصات فنی و امکانات آن خواهیم داشت.

لوسید، خودروساز آمریکایی مستقر در کالیفرنیا که با عرضه سدان لوکس ایر سر و صدا 
 )Gravity( »به پا کرد، اخیراً در جریان نمایشــگاه خودرو لس آنجلس ۲۰۲۳ از »گرویتی
به عنوان محصول جدید خود پرده برداشــت. بر اســاس جدیدترین اخبار خودرو، گرویتی 
شاسی بلندی است که بر پایه همان فرمول ایر توسعه پیدا کرده و قرار است به عنوان مدل 
۲۰۲۵ در آینده نزدیک به تولید برســد. در ادامه به فضای داخلی، مشخصات فنی، تاریخ 

عرضه و قیمت این خودرو بر اساس اطلاعات رسمی منتشر شده درباره آن می پردازیم.

لوسید در طراحی فضای داخلی گرویتی و گزینش امکانات آن رویکرد اس یو وی های 
کنونی بازار خودرو را در پیش گرفته است تا بتواند در برابر رقبای 

پرامکانات حرفی برای گفتن داشــته باشــد. این شاسی 
بلند تمام الکتریکی بیش از ۳۱۷۱ لیتر فضا برای 

نگهداری انواع و اقسام وسایل در اختیار راننده 
می گذارد، در حالی که محصولات رقیب مثل 
تسلا مدل X و ریویان R1S به ترتیب ۲۵9۳ 

لیتر و ۲9۴۴ لیتر فضای بار دارند.

معرفی پورشه پانامرا جدید با پیشرفت های فنی

تمام مالیات هایی که 
سال بعد باید بدهید

قانون بودجه سال آینده، 
تصمیمات مهمی را در حوزه 
مالیات ها به ویژه مالیات بر 
حقوق گرفته و قرار است 
مالیات به صورت پلکانی از 
 هر رده حقوقی 
دریافت شود.

  اینفوگرافیک
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